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یکی از شرکت های زراعی داخلی نسبت به کشت مخلوط 
کلزا و  نیشکر در ۱۰۰ هکتار از اراضی خوزستان اقدام کرده که 

این اقدام منجر به کاهش واردات کلزا است.
با توجه به نیاز کشور به روغن و واردات بخش قابل توجهی 
از نیاز به دانه از خارج کشــور، استفاده از ظرفیت های تولید 
محصولات دانه های روغنی از ســه دهه قبل از سوی وزارت 
جهاد کشاورزی در قالب طرح های توسعه دانه های روغنی و 
در دولت های مختلف مطرح و بعضاً به موفقیت های نســبی 

نیز دست یافته است.
با توجه به بحران آبی کشور کشت محصولات کشاورزی با 
محدودیت مواجه شده و در این راستا وزارت جهاد کشاورزی 
موضوع الگوی کشت را مطرح و در صدد است آن را عملیاتی 

نماید.
در این راستا بخش خصوصی نیز همگام با دولت در بهره 
برداری از پتانسیل کشور در تولید محصولات اساسی همراه 

بوده است.
کشــت مخلوط یا اینترکراپینگ نیشکر وکلزا از مواردی 
اســت که به عنوان یک الگو می تواند کمک شایانی به تولید 
دانه های روغنی کند. در استان خوزستان اراضی گسترده ای 
تحت کشت نیشکر قرار گرفته و با توجه به فواصل کشت این 
گیاه، می توان نســبت به کشت کلزا در اراضی کشت اولیه یا 

راتون در مراحل ابتدای رشد اقدام کرد.
در این راستا در ســال جاری یکی از شرکت های زراعی 
داخلی نسبت به کشت مخلوط کلزا و نیشکر در ۱۰۰ هکتار 
از اراضی خوزستان اقدام کرده است، در این کشت در فواصل 
خطوط ۹۰ سامتی متر نیشکر کشت شده در مرداد، کشت 
کلزا با مصرف 3 کیلو بذر در هکتار در منطقه شوشتر در ابتدای 

آبان ماه عملیاتی شده است.
در این شیوه کشــت از فضای بدون استفاده زمین بهره 
برداری شده و علاوه بر پیش بینی برداشت ۱۸۰۰ کیلو دانه 
کلزا در هر هکتار با هوادهی مناسب ریشه و مبارزه با علف های 
هرز و همچنین تقویت گیاه اصلی به افزایش کمیت وکیفیت 
نیشکر نیز کمک خواهد شد.در این پایلوت کشت نسبت به 
بررسی صفات کمی و کیفی گیاه اصلی و گیاه کلزا از سوی 
کارشناسان زراعی اقدام خواهد شد.در استان خوزستان بیش 
از ۱۵ هزار هکتار از اراضی با پیش بینی تولید 3۰ هزار تن از 

قابلیت گشت مخلوط برخوردار است.
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کاهش بی سابقه آمار چک های برگشتی و زندانیان چک

»محمد نوری« درباره اهمیت اجرای قانون چک و کاهش پرونده 
قضائی اظهار داشت: یکی از مهم  ترین موضوعاتی که در بهبود محیط 
کسب  وکار اهمیت دارد و از پیش نیازهای توسعه اقتصادی و رونق 
اقتصادی است، کاهش هزینه مبادله و کاهش ریسک معاملات است.

وی افزود: با توجه به اینکه بخش قابل  توجهی از معاملات مبتنی 
برچک است، مجلس تصمیم گرفت تا اصلاح قانون صدور چک را در 
دستور کار قرار داد و منجر به این شد که در نهایت، در سال ۱3۹۷ 
قانون صدور چک، دچار تغییر و تحول شد. براساس آمارهای بانک 
مرکزی درســال های ۱3۹۴ و ۱3۹۵، ۴۲ درصد حجم تراکنش ها 
مبتنی بر چک )انواع مختلف چک( بود که نشان دهنده سهم قابل  

توجه چک در مبادلات آن زمان بود.
این پژوهشگر حقوق اقتصادی با بیان اینکه چک ابزار گسترده 
اســت، گفت: براساس آخرین آمارهای بانک مرکزی سال گذشته، 
حجم چک های مبادله شده در فضای اقتصادی، به اندازه نقدینگی 
کل کشور بود. این هم نشان دهنده ابعاد اهمیت موضوع بود که این 
ابزار که اینقدر مهم هست و با فضای اقتصادی وکسب و کار ها هم 

در هم تنیده است، چقدر دارد استفاده می شود.
وی اظهارداشت: یک سری کژکارکردی ها یا یک سری نواقصی در 

قانون و رویه های موجود بر چک وجود داشت که آثار وتبعات سنگینی 
را رقم زده بود. مهم ترین آن بالا بودن نسبت چک های برگشتی به 
چک های مبادله ای است؛ یعنی شاخص نسبت چک های برگشتی 
که شاخص مهمی هســت، وضعیت بسیار نامطلوبی در اقتصاد ما 
داشت به  نحوی که ۱3۹۵ و ۱3۹6 )دوسال قبل از تصویب قانون( 
نسبت چک های برگشتی به چک های مبادله شده در ایران،از حیث 
تعداد، چیزی حدود تقریبا ۱۵ درصد بوده اســت و از حیث ارزش 

نزدیک به ۲3 درصد هم می رسید.
نوری ادامه داد: گمان می کنم نرخ های اعلام شده کمترین رقم 
بود و اگر بخواهیم با کشــورهای دیگر مقایســه کنیم، برای نمونه 
شاخص چک های برگشتی در آمریکا از حیث تعداد، نزدیک ۰.۵ و 
از حیث ارزش نزدیک ۰.۷ درصد، در ســال۲۰۲۰ یا ۲۰۲۱ بود. در 
ترکیه تقریبا ۲ تا 3 درصد در نوسان بوده است؛ درحالی که در کشور 
ما از۱۵.۴ درتعداد داریم تا ۲3 درصد ارزش که شاخص چک های 

برگشتی مان چند برابر از آن ها بیشتر بوده است.
وی اظهارداشــت: از ســوی دیگر حجم بالای زندانیان ناشی از 
چک های برگشتی است به  نحوی که گزارش هایی که از ستاد دیه 
و ســازمان کمک به زندانیان نیازمند وجود داشت نشان می داد که 

۷۵ درصد جرائم مالی و غیرعمد زندانیان غیرعمد، ناشی از چک های برگشتی بوده است و این 
در زندانیان خانم خیلی جدی تر بود؛ به  نحوی که گزارش شده بود بیش از ۹۰ درصد زندانیان 

زن در زندان ها به واسطه چک های برگشتی زندانی شده اند.
این پژوهشگر گفت: این نشان دهنده فهم این موضوع در بحث آسیب های اجتماعی و معضلاتی 
که بوجود می آورد اســت. در حال حاضر می توان گفت که از ســال ۱3۹۷ که قانون در مجلس 
شورای اسلامی تصویب شده است، یک سری نوآوری ها در قانون پیش بینی شده است که نتیجه 
آن پیشگیری از صدور چک بلامحل است. قرار بود قانون جدید چک در چند سال عملیاتی شود؛ 
برخی از قانون از سال ۱3۹۷ عملیاتی و اجرایی شد که خیلی زیرساخت نیاز نداشت و اگر هم 
داشت با تلاش های بانک مرکزی، این شبکه بانکی از سال های قبل آماده شده بود و به  راحتی 

از همان سال ۱3۹۷ عملیاتی و اجرایی شدند.
وی بیان کرد: بخش دیگر آن بواسطه نیازمندی های سامانه ای بود، قرار بر این شد که از ابتدای 
ســال ۱۴۰۰ عملیاتی و اجرایی شــود که کم  کم از همان سال ۱۴۰۰ و مقداری از آن از ابتدای 
همین امسال یعنی ۱۴۰۱ عملیاتی و اجرایی شده است. در حال حاضر شاخص چک های برگشتی، 
طبق آمار بانک مرکزی، بیش از ۵۰ درصد کاهش پیدا کرده است؛ یعنی از ۱۵.۵ درصد درسال 
۱3۹6 )سال قبل از تصویب قانون( در یک روند کاهشی به کمتر از ۷ درصد یا حدود ۷ درصد 

تا آبان ماه سال جاری رسیده است.
نوری گفت: از حیث ارزش هم همینطور یعنی از ۲3 درصد به ۹ درصد رسیده است که بیش 
از ۵۰ درصد کاهش داشته است. از طرف دیگر براساس آمار بانک مرکزی، اولا تعداد چک های 
برگشتی کم شده است و از سوی دیگر طبق گزارش معاون فناوری نوین بانک مرکزی برای چک 
هایی هم که در حال  حاضر برگشت می خورند ما شاهد ۹۰ تا ۹۵ درصد کاهش زمان رفع سوء 
اثر هستیم. برای مثال اگر قبل  از قانون ۱۰۰ روز به طول می انجامید تا چکی که برگشت خورده 
است رفع سوء اثر و مجددا پرداخت شود و رضایت طلبکار اخذ شود، به ۵ یا ۱۰ روز تبدیل شده 

است و مسئله در زمان بسیار کمتری فیصله پیدا می کند.
وی ادامه داد: از حیث آمار زندانیان هم چیزی که بانک مرکزی دوباره منتشــر کرده اســت 
براســاس محاسباتی که انجام داده تا سال ۱3۹۵ یا ۱3۹6 ظاهراً به  خاطر چک های برگشتی، 
هر یک روز ده نفر وارد زندان می شــدند و این روند کاهشی شده است به اینکه در حال  حاضر، 
یعنی در شــش ماهه ابتدایی ســال ۱۴۰۱ در هر دو روز یک نفر وارد زندان می شود و این هم 
آمار بســیار قابل  توجهی اســت و نشان می  دهد چیزی حدود ۹۰ درصد در تعداد زندانیانی که 
به خاطر چک های برگشتی وارد زندان می شوند کاهش داشتیم.این پژوهشگر تصریح کرد: تجربه 
اصلاح قانون صدور چک یک تجربه موفقی است از همکاری قوای مختلف دستگاه های اجرایی 
برای تغییر در رقم زدن یک تحول در وضعیت کشور و این هم در یکسال یا دو سال نبوده است 
بلکه یک فرایند مستمری بوده است که با پیگری های جدی مجلس به طور متمرکز رقم خورده 
و تعامل ســازنده برای به حداقل رساندن چالش ها و تنش های اجرایی بوده است.وی افزود: هم 
اکنون شاهد یک تعامل مثبت و سازنده بین دستگاه های بانک مرکزی، شبکه بانکی و دستگاه های 
دیگر هستیم که امیدواریم در آینده نزدیک، این چالش ها و تنش های اجرایی هم به صفر برسد 
و موارد باقی مانده که هنوز اجرایی نشدند هم کامل اجرایی شود و شاهد کاهش بیش از پیش 
نسبت چک های برگشتی به چک های مبادله ای و ان شاءالله در آینده ای نه چندان دور صفر شدن 
یا حداقل نزدیک به صفر شــدن تعداد زندانیان چک  های برگشــتی باشیم.نوری توضیح داد: از 
مواردی که کامل اجرایی نشده است می توان به ارتباط سامانه ای بین بانک مرکزی و قوه قضاییه 
اشاره کرد که باید برقرار شود به نحوی که به افراد معسر از پرداخت دین یا به افراد ورشکسته 
اساساً دسته  چک تعلق نگیرد تا زمانی که از این وضعیت خارج شوند و به حالت عادی برگردند؛ 
این موارد این چنینی که بسیار تأثیر گذار در ساماندهی ارائه دسته  چک به افراد متقاضی است، 
هنوز کامل عملیاتی و اجرایی نشده است و مستلزم هماهنگی بیشتر و بهتر بین بانک مرکزی و 
قوه قضاییه است.وی اضافه کرد: همچنین در بحث اعتبارسنجی، که نیازمند تعامل بیشتر بین 
دستگاه های مختلف است تا داده ها را نزد بانک مرکزی قرار بدهند و بدین ترتیب بانک مرکزی 
بتواند متقاضیان دسته چک را اعتبار سنجی کند، هنوز کامل اتفاق نیفتاده است واین دو مورد از 

مهم ترین مواردی هست که ان شاءالله در آینده با سرعت بیشتر باید اتفاق بیفتد.

مرتضی قدیمی    -   پژوهشــگر حقوق اقتصادی تاکید کرد: تا سال 139۵ یا 1396 و پیش از تصویب قانون جدید چک به  خاطر چک های برگشتی، هر یک روز ده نفر وارد زندان می شدند و این روند کاهشی شده است 
به اینکه در حال  حاضر، یعنی در شش ماهه ابتدایی سال 14۰1 در هر دو روز یک نفر وارد زندان می شود.

 از حیث آمار زندانیان هم 
چیزی که بانک مرکزی 

دوباره منتشر کرده است 
براساس محاسباتی که 

انجام داده تا سال 139۵ یا 
1396 ظاهراً به  خاطر چک 
های برگشتی، هر یک روز 

ده نفر وارد زندان می شدند 
و این روند کاهشی شده 

است به اینکه در حال 
 حاضر، یعنی در شش ماهه 
ابتدایی سال 14۰1 در هر دو 
روز یک نفر وارد زندان می 

شود و این هم آمار بسیار 
قابل  توجهی است و نشان 

می  دهد.

نی
زئی

س:ت
عک

  

کشور با هر روز 
تعطیلی ۲4۰۰ 
میلیارد تومان 
متضرر می شود

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

حجم موجودی آب ۲۰ سد مهم برای مصارف شرب و کشاورزی 
کشور از ابتدای سال آبی جاری )اول مهرماه( تا ابتدای بهمن ماه 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته، بین ۲۵ تا ۷۵ درصد کاهش 

داشته است.
گرچه وضعیت بارشی در روزهای اخیر کمی بهتر شده است، با 
این حال هنوز اثر این بارش ها در وضعیت ذخایر ســدها نمایان 
نشــده و در مجموع میزان ورودی آب به ســدها با کاهش ۱۹ 
درصدی همراه است.بر اساس تازه ترین گزارش دفتر اطلاعات و 
داده های آب شرکت مدیریت منابع آب ایران، ۲۰ سد از مجموع 
سدهای مهم شرب و کشاورزی از ابتدای سال آبی جاری تا اول 
بهمن ماه هرکدام با کاهشی از ۲۵ تا ۷۵ درصد روبه رو شده اند، 
این در حالی است که در هفته گذشته این تعداد ۱۷ سد بود.بر 
اساس این گزارش، سد شمیل و نیان در استان هرمزگان با ۴6 
میلیون مترمکعب موجودی آب با کاهش ۵۷ درصدی نسبت به 
مدت مشابه پارسال روبه رو شده است و درصد پرشدگی کنونی 
این سد ۴۷ درصد است.در این مدت، سد ساوه در استان مرکزی 
با ۴۸ میلیون مترمکعب حجم مخزن ۵6 درصد کاهش نسبت 
به پارسال دارد و درصد پرشــدگی آن نیز ۱۷ درصد است.چاه 
نیمه های سیســتان و بلوچستان از ابتدای ســال آبی جاری تا 
اول بهمن ماه ۱33 میلیون مترمکعــب موجودی آب دارند که 
در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۵6 درصد کاهش دارد. میزان 

پرشدگی چاه نیمه ها به ۹ درصد رسیده است.
در مدت یاد شده، سد تهم زنجان موجودی ۱3 میلیون مترمکعب 
آب را ثبت کرده است که در مقایسه با زمان مشابه در سال آبی 
گذشته ۵۵ درصد کاهش نشــان می دهد. میزان پرشدگی این 
سد هم ۱۵ درصد است.سد نهرین در خراسان جنوبی از ابتدای 
ســال آبی جاری تا اول بهمن ماه یک میلیون مترمکعب حجم 
موجود آب دارد که در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۵۵ درصد 

کاهش یافته است.
 درصد پرشدگی فعلی این سد ۱3 درصد است.برپایه این گزارش، 
سد شهید رجایی مازندران 33 میلیون مترمکعب موجودی آب 
دارد که در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۵۵ درصد کاهش دارد 
که به معنای ۲۰ درصد پرشــدگی است.سد شهر بیجار گیلان 
نیز ۴6 میلیون مترمکعب آب دارد که نســبت به مدت مشابه 
پارسال ۵۲ درصد کاهش یافته که درصد پرشدگی این سد هم 
۴۴ درصد است.سد اکباتان و آبشینه همدان گرچه اندکی بهبود 
وضعیت پیدا کرده، اما همچنان از وضعیت اسفناکی برخوردارند، 
به طوری که موجودی فعلی آب آن یک میلیون مترمکعب است 
که در مقایسه با مدت مشابه پارسال کاهش ۴۹ درصدی را نشان 
می دهد. درصد پرشدگی این سد که پیشتر سه درصد بود تا اول 

بهمن ماه به چهار درصد افزایش یافته است.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران
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مجلس دنبال قانونی کردن عرضه خودرو در بورس
مریم لطفی    |  روح الله ایزدخواه، در مورد نامه شورای رقابت در خصوص عرضه خودرو در بورس، اظهار کرد: طبق قانون اجرای سیاست های اصل ۴۴ شورای رقابت موظف 

است در خصوص کالاهای انحصاری دستورالعمل تعیین یا تنظیم قیمت ارائه دهد خودرو هم در زمره کالاهای انحصاری است.

برای تنظیم عرضه خودرو             
در بورس نیاز به قانون جدید 
در مجلس داریم در غیر این 
صورت اگر این قانون جدید 

نباشد، شورای رقابت باید 
نسبت به تنظیم گری قیمت 

اقدام کند.

 سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن گفت: شورای رقابت نمی تواند برای عرضه خودرو در بورس تعیین تکلیف کند، چرا که اگر اینگونه باشد طبیعتا باید برای مواد اولیه و قطعات خودرو هم قیمت دستوری 
تعیین کند که این موارد برخلاف سیاست های اقتصادی است.

روح اله عباسپور درباره نامه شورای رقابت به سازمان بورس و اوراق بهادار مبنی بر لغو عرضه برخی از خودروها در بورس کالا گفت: اگر شورای رقابت بخواهد برای عرضه خودرو تعیین تکلیف کرده و برای 
خودروسازان قیمت دستوری تعیین کند، باید برای مواد اولیه و قطعات خودرو هم قیمت دستوری بگذارد. اینگونه نمی شود که خودروسازان با قیمت آزاد مواد اولیه و قطعات خریداری کنند و شورای رقابت 

برای عرضه و قیمت آن ها، سازو کار مشخص کند. این موضوع باعث می شود که صنعت خودرو همچون سال های قبل دچار آسیب شود.
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن گفت: ایران یکی از بزرگترین تولیدکننده های خودرو در خاورمیانه محسوب می شود و عرضه خودرو در بورس کالا، مزیت  بزرگ برای کشور به شمار می آید، اما نگرانی 

عمده ما در صنعت خودرو کیفیت و قیمت است که سازمان بورس باید سازو کاری طراحی کند که با کنترل یا تعادل قیمت، کیفیت را افزایش دهد.

تعیین تکلیف شورای 
رقابت برای عرضه خودرو 

در بورس، امکان پذیر 
نیست

     اولویت های اصلاح قانون نظام صنفی 
اعلام می شود

رئیس اتاق اصناف ایران با بیان اینکه مقرر شده 
چند ماده مهم قانون نظام صنفــی در اولویت 
اصلاح قرار گیرد، گفت: در این راستا، اتاق اصناف 
ایران بــا جمع بندی نظــرات اتاق های اصناف 
شهرســتان ها در خصوص این مــواد قانونی، 
پیشنهادات موجود را به فوریت و طی هفته های 
آتی به کمیســیون اقتصــادی مجلس تقدیم 

خواهد کرد.
 قاســم نوده فراهانی اظهار کــرد: قانون نظام 
صنفی، به عنــوان عالی ترین قانــون در حوزه 
اصناف در سال ۱۳۹۲ مورد اصلاح قرار گرفت. 
با این وجود در آن زمان، تمامی نظرات اصناف 
اعمال نشــد و همین امر تا امــروز گریبان گیر 

اصناف شده است.
وی با بیان اینکه اصناف برای تامین نیاز جامعه 
و مدیریت بازار نیازمند زیرساخت های قانونی 
هستند، گفت: اصلاح قانون نظام صنفی بر اساس 
نیازهای جامعه صنفی از الزاماتی است که اتاق 

اصناف ایران از مجلس پیگیری می کند.
رئیس اتــاق اصناف ایران از برگزاری نشســت 
اتاق اصناف ایران با این مضمــون خبر داد که 
ملاحظات اصناف، مجلس و سایر دستگاه های 
مرتبط بررسی شــد و گفت: با توجه به این که 
نمایندگان مجلس در فرصــت ناچیز انتهایی 
سال، امکان اصلاح تمامی مواد قانون نظام صنفی 
را ندارند. بنابراین مقرر شــد چند ماده مهم در 
اولویت اصلاح قرار گیرد. وی افزود: در این راستا، 
اتاق اصناف ایران با جمع بندی نظرات اتاق های 
اصناف شهرستان ها در خصوص این مواد قانونی، 
پیشنهادات موجود را به فوریت و طی هفته های 
آتی به کمیســیون اقتصــادی مجلس تقدیم 

خواهد کرد. 

  نیاز به طرح متناسب با وضعیت هر استان 
در طرح نهضت ملی مسکن

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران در نشست 
تخصصی مدیــران اجرایی طــرح نهضت ملی 
مسکن به تناسب وضعیت اســتان ها در طرح 
نهضت ملی مسکن اشــاره کرد و گفت: در این 
طرح عزم جدی و اعتبار خاص ضرورت دارد. به 
نقل از وزارت راه و شهرسازی خلیل محبت خواه 
مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران در نشست 
تخصصی مدیران اجرایی نهضت ملی مســکن 
گفت: طرح مســکن مهر به اعتبار خاص و عزم 
جدی نیاز دارد و راهکاری ویژه می طلبد.محبت 
خواه افزود: اصلی ترین مشــکل در اســتان ها 
زمین هــای اوقافی و قولنامه ای اســت چرا که 
جلسات نتیجه نمی دهد و این موضوع قابل طرح 
در کمیسیون ها نیز نیست. وی تأکید کرد: هر 
استان بایستی متناســب با وضعیت خود وارد 
عمل شود و این امر به همفکری و هم افزایی نیاز 
دارد.وی خاطر نشان کرد: نیاز است تسهیلات 
بانکی افزایش داده شــود تا پروژه هایی که ۶۰ 
الی ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته اند و در 

مرحله نازک کاری هستند به سرانجام برسد.

  احتکار و سوداگری عاقبت نبود مالیات بر 
عایدی سرمایه

عضو کمیسیون عمران مجلس بیان کرد: مالیات 
بر عایدی ســرمایه موجب می شــود که وقتی 
عموم مردم برای خرید مســکن، خودرو، طلا و 
ارز مراجعه می کنند با قیمت های سرسام آوری 
مواجه نشــوند. اقبال شاکری در خصوص طرح 
مالیات بر عایدی سرمایه که توسط نمایندگان در 
دست بررسی است، گفت: این دست از مالیات ها، 
در قالب مالیات های تنظیم گر هســتند و نباید 
آن ها را درآمــدزا بدانیم، بلکه ایــن مالیات ها 
می خواهند وضعیت بازار و اقتصاد را به نفع مردم 

تغییر دهند.
وی افزود: نبود این نوع مالیات باعث شــده که 
برخی مســکن خریداری کنند و نگه دارند و با 
افزایش قیمت آن هر موقع دلشــان خواســت 
بفروشند که این کار مانند احتکار دارایی ها است. 
در مورد خودرو و ارز و زمین هم همین طور است.

نماینده مــردم تهران تصریح کرد: در کشــور، 
هر موقع بازار چهــار دارایی اصلی دچار احتکار 
و سفته بازی شــدند، قیمت هایشان نیز جهش 
غیرمعقول پیدا کرد. مالیات بر عایدی سرمایه 
موجب می شود که وقتی عموم مردم برای خرید 
مســکن، خودرو، طلا و ارز مراجعه می کنند با 

قیمت های سرسام آوری مواجه نشوند.
شاکری اظهار داشت: این دســت مالیات های 
تنظیم گر قرار اســت این چهار کالا را از حالت 
ســرمایه ای و افزایش قیمت غیرواقعی خارج 
کنند که بی شک، رضایت مردم را حاصل خواهد 
کرد؛ زیرا همه ی مردم خواهان ثبات در وضعیت 

اقتصاد هستند.

قیمت جهانی کالاهای اساسی نظیر گندم و خوراک دام هر روز رکوردهای جدیدی می زند و 
امروز نیز قیمت ها افزایشی شد. در این میان دولت ۲ برنامه جدی برای افزایش تولید کالاهای 

اساسی در داخل کشور دارد.
 روند افزایشی قیمت کالاهای اساسی نظیر گندم، ذرت و دانه های روغنی در سال جدید هم 
متوقف نشده و هر روز رکوردهای جدیدی را ثبت می کند. امروز قیمت گندم 5.5 دلار، ذرت 
که به عنوان خوراک دام استفاده می شود ۳ دلار و انواع دانه های روغنی بیش از 4 دلار رشد 

قیمت داشته اند.
افزایش قیمت کالاهای اساسی چندین سال است ادامه دارد و این هشدار جدی برای تأمین 
امنیت غذایی جهان آینده است، زیرا تولید از یکسو محدودتر و تقاضا هم با افزایش جمعیت 

بیشتر می شود.
روند رشد قیمت ها پس از شیوع ویروس کرونا و جنگ بین روسیه و اوکراین شتاب بیشتری 
گرفته است. این دو عامل باعث اختلال در زنجیره تأمین و عرضه کالا به بازارها شده و اعمال 

پروتکل های بهداشتی سختگیرانه به این مسئله دامن زده است.
از سوی دیگر سیاست  کشورها تغییر یافته آنها صادرات خود را محدود و یا متوقف کرده اند و 
ذخیره سازی خود را افزایش داده اند و همه اینها عرضه قطره چکانی را شکل داده است. از سوی 

دیگر روسیه و اوکراین بزرگترین تأمین کننده  غلات جهان هستند. ۳5 درصد غلات دنیا در 
این دو کشور به عمل می آید و بزرگترین تولیدکنندگان دانه های روغنی نیز هستند. جنگ 

صادرات از این دو کشور را بسیار کُند کرده و حتی در مواقعی متوقف کرده بود.
پیش بینــی نهادهــای بین المللــی هم برای ســال جدیــد میلادی چندان مناســب 
 نیســت، به طــوری کــه فائــو پیش بینی کــرده قیمــت محصــولات کشــاورزی

 در سال جاری ۱5 درصد دیگر افزایش یابد، اما سرعت افزایش قیمت کالاهای اساسی نسبت 
به دیگر کالاها بیشتر خواهد بود. 

در چنین شــرایطی به نظر می رســد سیاســت های تولید در کشــور باید بــا محوریت 
کالاهای اساسی انجام شــود. دولت در این راســتا دو برنامه مهم را در پیش دارد؛ نخست 
 طرح الگوی کشــت را در مهر امســال که چندین دهــه روی میز دولتی هــا جا خوش

 کرده بود را ابلاغ کرد. اقدام دوم، کشت قراردادی است که 5.۲ میلیون هکتار با ستاد اجرای 
فرمان امام)ره( منعقد کرده، هر دوی این برنامه کشاورزی را به سمت تولید کالاهای اساسی 

سوق خواهد داد.

عضو ناظر مجلس در شورای رقابت افزود: از سال گذشته شورای هماهنگی سران 
قوا مصوب کردند که تا یک سال شــورای رقابت دخالتی در تنظیم قیمت انجام 
ندهد؛ این مهلت تمام شد و تمدید نشد بنابراین شورای رقابت همچنان در مورد 

خودروهای انحصاری باید دستورالعمل تنظیم قیمت ارائه دهد.
وی ادامه داد: خودروهای سی کی دی از این قاعده مستثنی هستند زیرا خودروی 

انحصاری محسوب نمی شوند بنابراین خودروهای هایما و تارا معاف شدند.

 نامه شورای رقابت قانونی است /   شورای عالی بورس نمی تواند فراتر از 
قانون عمل کند

ایزدخواه در مورد اینکه آیا شورای رقابت می تواند اعلام کند که عرضه در بورس 
متوقف شود یا این مساله در اختیار شورای عالی بورس است، گفت: شورای رقابت 
طبق ماده ۶۱ قانون اجرای اصل سیاســت های 44 اختیار دارد هر رویه ای را که 
تشخیص دهد ضد رقابت است متوقف کند. بنابراین شورای عالی بورس قانون گذار 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
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نیست و نمی توان فراتر از قانون مجلس عمل کند.
وی تصریح کرد: نامه شورای رقابت قانونی اســت و شورای عالی بورس هم 

نمی تواند فراتر از قانون چیزی را مصوب کند.

  اختیارات شورای رقابت بر اساس قانون اصل ۴۴ است
ایزدخواه گفت: در مجلس معتقدیم که قانون اصل 44 و اختیاری که شورای 
رقابت در این خصوص دارد فقط با قانون دیگری که در مجلس تصویب شود 

می تواند تغییر کند در غیر این صورت باید اعمال شود.
وی افزود: لذا برای تنظیــم عرضه خودرو در بورس نیاز بــه قانون جدید در 
مجلس داریم در غیر این صورت اگر این قانون جدید نباشد، شورای رقابت باید 

نسبت به تنظیم گری قیمت اقدام کند.

  اگر قصد حذف شورای رقابت را داریم باید قانون مجلس را تغییر 
دهیم

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس اظهار کرد: اینکه وزارت صمت یا 
شورای عالی بورس، خودروهای انحصاری را در بورس عرضه می کنند مانع از 
اجرای قانون مجلس در خصوص تنظیم قیمت توسط شورای رقابت نمی تواند 
باشــد و این رویه ای که اجرا کردند مانع از اجرای قانون نیست؛ بنابراین نامه 

شورای رقابت درست است و از موضع قانونی شورا دفاع شده است.
ایزدخواه گفت: اگر بخواهیم به چیزی غیر از این عمل کنیم باید قانون را در 
مجلس تغییر دهیم و نکته این است که شورای عالی بورس قانون گذار نیست 

و نمی تواند مصوبه مجلس را تغییر دهد.

   کسی نمی تواند مانع از تنظیم قیمت توسط شورای رقابت شود
وی افزود: فقط شورای هماهنگی سرا قوا می تواند قانون مجلس را تغییر دهد 
که آن هم به مدت یک سال است که این کار را هم پارسال انجام دادند و شورای 
رقابت را خلأ ید و اجرای قانون را متوقف کردند و این یک سال تمام شده و بعد 

از این دیگر کسی نمی تواند مانع از تنظیم قیمت توسط شورای رقابت شود.
ایزدخواه اظهــار کرد: یا بایــد خود شــورای رقابت طبق قانونــی که دارد 
دســتورالعمل جدیدی برای تنظیم قیمت دهد و یا اینکه قانون دیگری در 

مجلس تصویب شود که قانون فعلی را تعدیل کند.

  مجلس پیگیر تغییر شیوه عرضه خودرو در بورس است
عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس گفت: در مجلس پیگیر شــیوه 
قاعده مند و هدفمنــد عرضه خودرو در بورس هســتیم و شــیوه فعلی را 
 قبــول نداریــم زیــرا شــیوه کنونی بــی قاعــده اســت و رانــت طرف

 خریدار را که قبلًا در شیوه قیمت گذاری دستوری صورت می گرفت به رانت 
طرف عرضه تبدیل کرده است.
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کارت سفر ۳۰ میلیون تومانی به هر خانوار

برنامه دولت برای افزایش تولید کالاهای اساسی

مدیرعامل شرکت مادرتخصصی توسعه ایران گردی و جهان گردی از رونمایی پلتفرم 
جدیدی با نام »ایران سفر« و اختصاص کارت سفر ۳۰ میلیون تومانی با هدف ارزان سازی 

سفر خبر داد.
مدیرعامل شرکت مادرتخصصی توسعه ایران گردی و جهان گردی با بیان این خبر که 
قرار است با هدف ارزن شدن سفر برای خانوده ها کارت سفر به آنها تعلق بگیرد، گفت: 
این کارت ســفر به صورت ارزان و اقساطی با مبلغ تسهیلات ۳۰ میلیون تومانی با نرخ 

4 درصد خواهد بود.
روح الله حسین زاده، مدیرعامل شرکت مادرتخصصی توسعه ایران گردی و جهان گردی 
گفت: پلتفرم »ایران ســفر« توسط این شــرکت با همکاری بخش خصوصی به منظور 
ارزان سازی سفر طراحی شده و قرار است در نمایشگاه گردشگری و صنایع دستی تهران 

در بهمن ماه سال جاری رونمایی شود.
پلتفرم با هدف توسعه و رونق سفر و گردشگری، به علاقه مندان خدمات ارزان و مشاوره مدیرعامل شــرکت مادر تخصصی توسعه ایران گردی و جهان گردی اظهار کرد: این 

سفر ارائه می کند.
وی افزود: افراد با مراجعه به این پلتفرم می توانند علاقه مندی خود را برای ســفر به 

نقاط مختلف اعلام کنند و علاوه بر دریافت مشاوره، سفر ارزانی را برنامه ریزی کنند.
حسین زاده تصریح کرد: بر این اساس با ۱5 دستگاه تفاهم نامه امضا کردیم و با ابلاغ 
تبصره ۱۸، تسهیلات را ارائه خواهیم کرد تا کارکنان دولت بتوانند از گردشگری و سفر 

ارزان استفاده کنند.
مدیرعامل شرکت مادر تخصصی توسعه ایران گردی و جهان گردی گفت: کارت سفر 
به صورت ارزان و اقساطی است و مبلغ تسهیلات آن ۳۰ میلیون تومان با نرخ 4 درصد 

برای هر خانوار است که با همکاری یکی از بانک ها انجام خواهد شد.
وی تصریح کرد: این پلتفرم، پلتفرم رســمی وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی خواهد بود. این مجموعه کمک جدی به بخش خصوصی خواهد کرد تا 

بتوانند توانمندی ها و ظرفیت های خود را در حوزه سفر ارزان ارائه کنند.

با بررسی چند وجهی اظهارات فرزین می توان این نتیجه را گرفت که بازار مبادله 
ارز و طلا مهمترین برنامه بانک مرکزی برای مدیریت نرخ ارز است.

 محمدرضا فرزین در تاریخ ۸ دی ۱4۰۱ و بعد از افزایش تلاطم در بازار ارز به عنوان 
رئیس جدید بانک مرکزی انتخاب شد، اما فرزین در روز ۱۰ دی ماه و تنها ۲ روز بعد از 
انتصاب به عنوان رئیس کل بانک مرکزی در تلویزیون حاضر شده و از برنامه های خود 
برای کنترل بازار ارز خبر داد.به گفته فرزین، اشکالی که در سامانه نیما وجود دارد این 
است که عدم هماهنگی بین نقشه ارزی و تجاری وجود داشته و این موضوع باعث می شود 
ارز مورد نیاز به طور مناسب به دست تاجر و بازرگان نرسد و برای رفع این مشکل بازار 
مبادله ی ارزی که ایجاد خواهیم کرد کل ارزهای غیرتجاری متشکل از 4۰ نوع نیاز را 
تأمین خواهد کرد که بر اساس عرضه و تقاضا خواهد بود.آن گونه که رئیس کل بانک 
مرکزی می گوید در بازار مبادله ای، در ســامانه جدید نیازهای ارزی مردم دیده شده و 
بر اساس مستندات مردم به آنها ارز پرداخت خواهد شد.مصطفی قمری وفا سخنگوی 
بانک مرکزی نیز در توضیح جزئیات بازار مبادله ای گفته اســت: سامانه نظام مدیریت 
خدمات ارز ایران )ناخدا( در دســترس بازار مبادله ارز و طلا تا ۲ هفته آینده راه اندازی 
می شود. در این بازار، نه تنها اسکناس به صورت ارز عرضه می شود بلکه نیازهای ارزی 
غیر بازرگانی هم از طریق ســامانه نظام مدیریت خدمات ارز ایران )ناخدا( که شــامل 
مصارف ارزی ۳۸ گانه خدماتی اســت تأمین خواهد شد. یکی از مشکلات همیشگی 
در سامانه نیما تفاوت نرخ دلار حواله و دلار اسکناس است که باعث شده دلار همیشه 
چند نرخی بماند، اگر سامانه ناخدا بتواند نیازهای اسکناس را درون خود حل کند، بازار 

آزاد روز به روز کوچک تر شده و عملًا نرخ بازار آزاد درون سامانه ناخدا و بازار مبادله ای 
شــکل می گیرد. بانک مرکزی به عنوان بازارساز قصد دارد روزی پنج مرتبه به صورت 
ثبت ســفارش دفتری قیمت دلار را در بازار مبادله ای کشف کرده و این قیمت مبنای 
قیمت گذاری صرافی ها بوده و عملًا قیمت بازار آزاد در بازار مبادله شکل می گیرد.طبق 
اطلاعات مهر، بازار مبادله ارز و طلا چهار کارکرد را دارد، معامله اسکناس، معامله طلا، 
معامله حواله خرد، معامله حواله توافقی برای صنایع و شرکت ها را داشته و با این چهار 
کارکرد می تواند بازار را به درســتی قیمت گذاری کند.ابتکار دلار توافقی اگرچه ابتکار 
خوبی برای عرضه ارز توسط بسیاری از شرکت هایی صادراتی اعم از صنعتی و معدنی 
دارد اما این بازار آن گونه که باید نتوانســت بازار آزاد را مدیریت کرده و بعد از مدتی 
این بازار راه خود را از بازار آزاد جدا کرده و عملًا دلار چند نرخی اعم از دلار نیما، دلار 
توافقی و دلار بازار آزاد شــکل گرفت. همیشه چند نرخ بودن دلار می تواند آسیب های 
زیادی را برای شرکت های صادرات محور ایجاد کرده و از طرف دیگر به علت چندوجهی 
بودن، تحلیل مالی صنایع مختلف را مشکل ساخته و شرکت های برای پیش بینی آینده 
اعم از سودآوری و حتی هزینه های عملیاتی دچار مشکل می کند.البته بانک مرکزی در 
دوران کوتاه مدیریت محمدرضا فرزین یک اقدام مثبتی را انجام داده و آن هم نزدیک 
ساختن نرخ دلار توافقی با دلار بازار آزاد بوده که با این طریق می توان صادرکنندگان 
زیــادی را بــرای عرضه دلار در بازار توافقی ترغیب کرد، اما آنگونه که رئیس کل بانک 
مرکزی می گوید برنامه اصلی بانک مرکزی تمرکز بر روی بازار مبادله ای و سامانه ناخدا 
اســت و بازار توافقی به زودی از بین خواهد رفت.یکی از نکاتی که باعث شــده دلار در 

بازار آزاد با رشــد قابل توجهی مواجه شود و از مرز 4۰ هزار تومان به بالا حرکت کند، 
شایعه سنگین کمبود ذخایر ارزی ایران به دلیل تحریم های آمریکا است، اما فرزین این 
موضوع را قبول نداشته برای رد آن این استدلال را می آورد: »آمار ۹ ماهه بانک مرکزی 
نشان می دهد که حساب کالای کشور یعنی صادرات منهای واردات، ۲۰ میلیارد و 5۰۰ 
میلیون دلار مثبت بوده اســت؛ یعنی به این میزان بیش از واردات، صادرات داشته ایم. 
میزان صادرات ما ۷۳.4 میلیارد دلار بوده که ۳۱ درصد رشد داشته است. در حالی که 
واردات ما 5۲.۹ میلیارد دلار بوده که ۱۹.۶ درصد رشــد کرده است. همین باعث شده 
که ذخایر ارزی کشور به دلیل صادرات بیش از واردات، ۲۰ میلیارد و 5۰۰ میلیون دلار 
افزایش پیدا کند و این ذخایر هم اکنون در دسترس ماست و ما هیچ مشکلی در تأمین 
نیازهای ارزی کشور برای تأمین کالا نداریم.«فرزین خود نیز بر تلاش بانک مرکزی برای 
به خدمت گرفتن منابع ارزی جدید سخن گفته و تصریح کرده است: »نخستین کاری 
که انجام دادیم مذاکرات سازنده تجاری با شرکای تجاری کشورمان در قالب دیپلماسی 
پولــی و بانکــی بود. طی این مدت با قطر، امارات متحده عربی، چین و عراق مذاکرات 
بسیار سازنده ای داشتیم و در تمام آنها نیز دستاوردهای بسیار خوبی داشتیم. به طوری 
که بخش زیادی از منابع ارزی تحریم شده و مسدود شده ایران قابل استفاده شود و هم 
اکنون از آن اســتفاده می کنیم. به عنوان مثال، از روز شنبه این هفته توانستیم حدود 
۳۰۰ میلیون دلار از مجموع ۱۰ میلیارد دلار منابع ارز TBI که در عراق داشتیم را در 
بازار نیما برای کالاهای اساسی عرضه کنیم و از این به بعد این ارز را در بازار نیما عرضه 

می کنیم و همه واردکنندگان می توانند از آن استفاده کنند. 

کارکرد چهارگانه بازار مبادله ارز و طلا برای نرخ گذاری دلار چیست؟
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 نفع ۲۷۵۰ میلیارد تومانی مردم از
 خرید خودرو بورسی

سیاوش علیمردانی  | وزیر اقتصاد از پابرجا ماندن یارانه نان در سال آینده خبر داد و اعلام کرد: امروز بیش از ۲۷۵۰ میلیارد تومان قیمت 
خرید خودرو کمتر از قیمت خرید در بازار آزاد اســت و این پول در جیب مردم باقی مانده است. وزارت صمت هم در پی زمان بندی منظم 

برای عرضه خودرو در بورس کالاست.
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مالیات راهی برای تامین 
مالی پایدار دولت/ تولید 
اظهارنامه برآوردی

    ورود بانک مرکزی به بــازار آزاد ارز از 
امروز

رئیــس کل بانک مرکزی اعلام کــرد که بانک 
مرکزی از این به بعد به بازار آزاد وارد می شود و 

نرخ ساز خواهد بود.
، محمدرضا فرزین در صفحه شخصی خود در 
توئیتر نوشت: »از امروز بانک مرکزی و صرافی ها 
اقدامات مشترکی در #احیای_ثبات اقتصادی 
در کشــور انجام می دهند. بانــک مرکزی زین 
پس به بازار آزاد ورود پیدا خواهد کرد و نرخ ساز 

خواهد بود.«
وی پیش  از این نیــز در برنامه ای تلویزیونی در 
این باره اعلام کرده بود که در بازار آزاد هم ورود 
می کنیم و برخلاف گذشــته سعی می کنیم در 
این بازار هم نرخ سازی کنیم، چراکه هدف ایجاد 

ثبات ارزی در کشور است.
رئیس کل بانک مرکزی در روز یکشــنبه هفته 
جاری گفته بود که در بخشــنامه جدید از روز 
سه شنبه )چهارم بهمن( فرصت حضور جدیدی 
به صرافی هــا داده ایم و به آنهــا گفته ایم به هر 
فرد می توانند تا ۵۰۰۰ یورو ارز بفروشند و اگر 
محدودیت ســقف خرید برای صرافی ها تعیین 
کردیم به دلیل این است که می خواهیم معاملات 
ارز به سمت عرضه مثبت باشد.به گفته فرزین، 
اگر از روز سه شنبه که خرید و فروش ارز توسط 
صرافی ها آغاز می شود محدودیتی برای صرافی ها 
به وجود بیاید در بازار متشکل در قالب حراج به 
آنها ارز می فروشیم و به دنبال این هستیم که در 

بازار آزاد به یک نرخ ساز تبدیل شویم. 

 بهره مندی ۲ هزار و ۳۹۱ طرح مشــاغل 
خرد از تسهیلات بانکی در استان تهران

 مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران 
گفت: ۲ هزار و ۳۹۱ طرح مشــاغل خرد در این 
استان از محل تسهیلات جز ۲ بند ب تبصره ۱۶ 
قانون بودجه سال ۱۴۰۱ کشور بهره مند شدند.

به گزارش از روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی استان تهران، حامد ویس کرمی در 
نشست بررسی زیست بوم ملی اشتغال استان که 
با حضور محمود کریمی بیرانوند معاون توسعه 
کارآفرینی و اشــتغال وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی برگزار شد، اظهار داشت: از محل منابع 
جز ۲ بند ب تبصره ۱۶ قانون بودجه، ۲ هزار ۳۹۱ 
طرح مشاغل خرد در استان تهران مورد حمایت 
قرار گرفته اند که در این راستا تا کنون بیش از 
۱۹۶ میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه به 

متقاضیان پرداخت شده است.
وی افزود: طی ســالجاری در موضوع اشتغال 
و کار آفرینی اســتان تهران در حوزه مشــاغل 
خانگی تا پایان شــهریور ماه سال جاری بیش 
از ۹۴۰ میلیاردریال تســهیلات قرض الحسنه 
بانکی از محل منابع ابلاغی سال ۱۴۰۰ پرداخت 
که منجر به تحقق ۱۰۴ درصدی برنامه مصوب 
امسال شد و همچنین بالغ بر ۸۸۰ میلیارد ریال 
از تســهیلات ابلاغی ۱۴۰۱ نیز پرداخت که در 
مجموع از محل منابع مذکور تعداد ۲ هزار ۹۳۰ 

شغل برای متقاضیان ایجاد شده است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران 
خاطرنشان کرد: طبق تفاهم نامه با بنیاد احسان 
ستاد اجرایی فرمان امام )ره(، تعداد ۱۵۰ پایگاه 
مردمی اشــتغال در مرکز و شهرستان های این 
استان به منظور توســعه، ترویج و ارائه خدمات 
اشتغال و کارآفرینی برای ساکنان محلات هدف 
با نگاه تحولی و در راستای واگذاری امور به خود 

مردم راه اندازی می شود.
ویس کرمی به رشد ۲۸۰ درصدی صدور مجوز 
مراکز مشاوره کارآفرینی در استان تهران اشاره 
و اضافه کــرد: در اداره کل تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی استان تهران، با جدیت به دنبال تحقق 
منویات رهبر معظم انقلاب و اجرای برنامه های 
دولت در راستای ایجاد اشتغال با محوریت برنامه 

زیست بوم ملی اشتغال هستیم.

  گام نخســت هوشمندسازی شهرهای 
جدید برداشته شد

مدیرعامل شــرکت عمران شــهرهای جدید 
بر اهمیت اجرای اقدامــات زیربنایی در حوزه 

هوشمندسازی شهرهای جدید تأکید کرد.
 به نقــل از شــرکت عمران شــهرهای جدید، 
علیرضا جعفری معاون وزیر راه و شهرســازی 
و مدیرعامل این شــرکت در نشســت کمیته 
هوشمندسازی شــهرهای جدید با دستور کار 
بررسی شــرح خدمات حوزه هوشمندسازی و 
فناوری های نوین با تأکید بــر اهمیت اقدامات 
 زیربنایی در حوزه هوشمندســازی شهرهای 
جدید بیان کرد: در این مســیر باید شهرهای 
مولد و همچنین بحــث آرمان شــهر جهانی 
و شــهر ایرانــی- اســلامی را نیــز بــه حوزه 
 هوشمندســازی متصل کرده و آن ها را در کنار 

هم پیش ببریم.

 احسان خاندوزی - سخنگوی اقتصادی دولت - در ابتدای 
نشست خبری هفتگی با نمایندگان رسانه ها با بیان اینکه به 
دنبال شفاف سازی در بودجه کشور و اصلاح ساختار هستیم، 
اظهار کرد: افزایش میزان حقوق کارکنان دولت که در میانه 
سال اضافه شده بود و جزو قانون بودجه ۱۴۰۱ نبود و بعد از 
اصلاح قانون اضافه شد، رقمی را به عنوان هزینه جاری اضافه 
کرده که باید در مقایسه اعداد لایحه با اعداد قانون بودجه این 

دقت را در نظر داشته باشیم.

  دولت به دنبال افزایش هزینه ها و انبساط بودجه 
نیست

وی تأکیــد کرد: احســاس اینکه دولــت در حال حرکت 
به ســمت افزایش هزینه ها و انبســاط بودجه است، ناشی از 
ســوء برداشت هاست. چون در شــرایطی هستیم که اولویت 
اصلی دولت کنترل کســری بودجه، کنترل رشــد نقدینگی 
و ایجــاد ثبات در بازار دارایی هاســت که در مجموع به مهار 

تورم کمک کند.
خاندوزی با اشاره به دیگر ویژگی های لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
گفت: سقفی برای تسهیلات تکلیفی شبکه بانکی برای اولین بار 
در لایحه بودجه آینده تعیین شــده کــه امیدواریم مجلس 
همراهــی کند تا رقمش تغییــر نکند؛ این امر کمک می کند 
به اینکه رابطه دولت با شــبکه بانکی کشور و میزان فشاری 
که از ناحیه بودجه می تواند به ناترازی های بانکی وارد شــود 

کاهش یابد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: در زمینه طرح های 
عمرانی هم اســتفاده از ابزار مالی درون سالی که به مدیریت 
ناترازی های ابتدا و انتهای ســال کمک می کند و هم سهم و 
ضریبی که استان های محروم تر کشور در هزینه های عمرانی 

سال آینده دارند، قابل توجه است.
خاندوزی افزود: در خصوص اســتان لرستان ۱۱۰ درصد، 
سیســتان و بلوچســتان ۱۰۹ درصد، کرمان ۱۰۱ درصد و 
کهگیلویــه و بویراحمد ۱۲۳ درصد و مواردی از این دســت 

جزو هدف گیری های توزیع عادلانه منابع منطقه ای است.

  کاهش نرخ مالیات برای شرکت های تولیدی
وی تاکیــد کرد: در مورد درآمــد نفتی، دولت تلاش کرد 
بیش برآورد نداشته باشد و عدد واقع بینانه ای را در نظر بگیرد. 
همچنین در مورد بخش تولید هم برای دومین ســال پیاپی 
کاهش نرخ مالیات بر شــرکت های تولیدی را مصوب کردیم 

که امیدواریم مجلس هم آن را تایید کند.
ســخنگوی اقتصــادی دولت بــا بیان اینکــه عدالت در 

پرداخت ها، حمایت از سهامداران خرد و بازار سرمایه و واگذاری 
اموال مازاد هم در لایحه بودجه ســال آینده مورد تأکید قرار 
دارد، اظهــار کرد: در هفته های آینده شــاهد بهره برداری از 
مجموعه پروژه هایی هســتیم که از دهه فجر تا پیش از پایان 
سال رونمایی می شود. از جمله آغاز بهره برداری از پالایشگاه 
۱۴ پــارس جنوبی که ظرفیت فــرآوری گاز را به حدود ۵۶ 
میلیون مترمکعب در روز می رساند و آغاز بهره داری از اولین 
سکوی تولید فاز ۱۱ پارس جنوبی که ۱۲ میلیون متر مکعب 

گاز خام در روز را تولید می کند.

 وزارت صمت در پی زمان بندی منظم برای عرضه 
خودرو در بورس است

وزیر اقتصاد با اشاره به عرضه خودرو در بورس اظهار کرد: 
این امر یک سازوکار است و دولت برای تامین منفعت مردم در 
این زمینه دو اقدام را در دستور کار داشته است؛ یکی اقدامات 
ناظر به حوزه عرضه و یکی اقدامات ناظر به کوتاه کردن دست 

دلالان از این عرصه بود.
وی یادآور شــد: یکی از راه های کوتاه کردن دست دلالان، 
عرضه خودرو در بورس کالاســت که آمارها نشــان می دهد 
از روش های قبلی موثرتر اســت . اگر کارشناســان اقتصادی 

روش های دیگری هم ارائه دهند، استقبال می کنیم.
خانــدوزی تأکید کرد: امروز بیش از ۲۷۵۰ میلیارد تومان 
قیمت خرید خودرو کمتر از قیمت خرید در بازار آزاد است و 
این میزان در جیب مردم باقی مانده است. وزارت صمت هم 
در پی زمان بندی منظم برای عرضه خودرو در بورس کالاست.

 روزانه ۵۰۰۰ تن آرد یارانه ای به نان تبدیل نمی شود!
ســخنگوی اقتصادی دولت با اشــاره با اجــرای فاز اول 
طــرح هوشمندســازی یارانه آرد، یادآور شــد: با اجرای این 
طرح مشخص شــد روزانه حداقل ۵۰۰۰ تن از ۲۱ هزار تن 
آرد یارانه ای از شــبکه توزیع خارج می شــود و به نان تبدیل 
نمی شود. شناسایی این هدررفت، دستاورد فاز اول طرح است 
که متاسفانه با شــیطنت های سیاست زده ای، به عنوان نقطه 

ضعف دولت معرفی شد.

 یارانه نان حذف نمی شود
وی بــا بیان اینکه در فاز دوم بصورت تدریجی جلوی این 
هدررفت گرفته خواهد شد، تصریح کرد: دولت سیزدهم یارانه 
نان را حذف نخواهد  کرد؛ یارانه نان از ۷۰ هزار میلیارد تومان 
در قانون بودجه امسال به ۱۰۴ هزار میلیارد تومان در لایحه 

پیشنهادی بودجه ۱۴۰۲ افزایش یافته است.

خانــدوزی بــا یادآوری اینکه در فاز اول اجرای این طرح بیش از ۹۸ درصد نانوایی های کشــور 
مجهز به مکانیســم رصد هوشــمند توزیع آرد شــدند، اظهار کرد: ۵۸ هزار نانوایی در شهرها و ۱۸ 
هزار نانوایی در روســتاها به این سیستم مجهز شده اند. امیدوارم فاز دوم این طرح تا پایان سال در 

تمام ۳۰ استان کشور اجرا شود.

  محدودیت تخصیص آرد یارانه ای به نانوایان برداشته می شود
وی افزود: بنابراین خبری از آزادسازی قیمت نان وجود ندارد و محدودیتی هم در تعداد عرضه نان 
وجود ندارد. ضمن آنکه محدودیت تخصیص آرد به نانوایان نیز در مرحله دوم برداشته خواهد شد.

وزیر اقتصاد با اشاره به میزان افزایش حقوق کارکنان دولت برای سال آینده اظهار کرد: در لایحه 
۱۴۰۲ ضریب میانگین افزایش حقوق در نظر گرفته شــده که بین ۱۵ تا ۲۵ درصد خواهد بود که 
به تناســب رده های حقوقی، رویکرد توازن و ایجاد عدالت را رعایت می کنیم. ما برای اینکه میزان 
پیشــنهادی افزایش حقوق در کشور به تورم دامن نزد تلاش کردیم اندازه حداکثر میزان افزایشی 

که در دخل دولت و درآمد بودجه ممکن است را در حقوق کارکنان دولت لحاظ کنیم.

 وضع منابع ارزی کشور خوب است
سخنگوی اقتصادی دولت با اشاره به وضعیت منابع ارزی کشور و مدیریت این بازار تاکید کرد: 
بنا به اعلام رییس کل بانک مرکزی، وضعیت منابع ارزی کشور خوب است. حتی به جهت کنترل 
مصارف ارزی کشــور هم وضعیت مطلوبی داریم و بیش از ۸۰ درصد نیازهای ارزی کشــور در بازار 

رسمی یعنی سامانه نیما و بازار متشکل برای اسکناس ارزی تامین می شود. 
خاندوزی گفت: متاســفانه در شــبکه ها و کانال هایی که خرید و فروش کاغذی و قمار ارز انجام 
می شــود، بدون توجه به منابع ارزی کشور و درآمد صادرات نفتی و غیرنفتی کشور، شاهد افزایش 
نرخ در این بازارها بوده ایم که امیدواریم دســتگاه هایی که در این زمینه از ســوی دولت مسئولیت 

دارند، نقش خود را در این بازارهای کاغذی و مهار آن به خوبی ایفا کنند. 

 سفرهای ارزی رییس بانک مرکزی به کشورهای شریک تجاری 
وی افزود: تاکید رئیس جمهوری این است که بانک مرکزی تمام اهتمام خود را برای ایجاد ثبات 
ارزی به کار بگیرد. در این راســتا رییس کل بانک مرکزی ســفرهایی به کشورهای شریک تجاری 
داشــته  است تا هم آســان تر و در زمان کوتاه تری منابع ارزی لازم را تامین کنیم و هم برنامه ریزی 

لازم برای مبادله ارز داشته باشیم تا ثبات را به بازار ارز بازگرداند.
وزیر اقتصاد درباره وضعیت سامانه مودیان و پیگیری دولت در این زمینه گفت: سامانه مودیان و 
پایانه های فروشگاهی جزو اصلاحات ساختاری نظام مالیاتی و شفافیت معاملات اقتصادی در کشور 
است که بسیاری از مشکلات حوزه قضائی و پرونده در حوزه معاملات شرکت های اقتصادی به حداقل 
خواهد رســاند.خاندوزی گفت: دولت ســیزدهم در زمان شروع به کار کرد که موعد قانونی تکمیل 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان به پایان رسیده بود، اما تقریباً پیشرفت جدی در این زمینه 
حاصل شده بود که با توجه به اینکه اهتمام جدی دولت و وزارت اقتصاد بر این است که این طرح 
حتماً باید عقب افتادگی های پیشین را جبران کند دوران مربوط به تست گرم و سرد سامانه انجام شد.

 اخطار و جریمه برای شرکتهایی که به سامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی ملحق 
نشدند

وی تأکید کرد: به طور رســمی از ماه های گذشــته در فراخوان اعلام شــد که شــرکت ها ابتدا 
شــرکت های بورسی و شــرکت های دولتی و بزرگ و به همین ترتیب گام به گام به سایر شرکت ها 
به سامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی بپیوندند و امروز حدود ۳۰۰ شرکت غیربورسی به شکل 
رســمی و کامل از مکانیسم سامانه فروشگاهی اســتفاده می کنند.سخنگوی اقتصادی دولت گفت: 
بیش از ســه میلیون و ۲۱۸ هزار فاکتور الکترونیکی در ســامانه مودیان دریافت شده است. بر این 
اســاس به سایر شرکت هایی که در پیوستن به سامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی تاخیر کردند 

اخطار داده شده و برای آنها جریمه های قانونی در نظر گرفته شده است.

 پرداخت بیش از ۵۰ هزار میلیارد تومان وام خرد بدون ضامن 
خاندوزی همچنین با ارائه آماری از پرداخت تســهیلات خرد از سوی شبکه بانکی کشور اظهار 
کرد: از ابتدای ســال تاکنون یک میلیون و ۳۶۲ هــزار فقره وام به ارزش بیش از ۵۰ هزار میلیارد 

تومان فقط وام خرد بدون ضامن پرداخت شده است.
وی ادامه داد: از ابتدای سال تاکنون ۷۸۰ هزار و ۶۵۹ فقره وام ازدواج به مبلغ ۱۰۷ هزار میلیارد 
تومان پرداخت شده که نسبت به دوره مشابه سال قبل۵۴ درصد رشد داشته است. از ابتدای امسال 
تــا اول بهمن ماه ۶۷۷ هزار و ۷۸۵ فقره وام فرزنــدآوری به مبلغ ۲۷ هزار میلیارد تومان پرداخت 
شــده است.وزیر اقتصاد یادآور شد: از تیرماه امســال از مجموع ۲۲۸ هزار پرونده تشکیل شده در 
شــبکه بانکی برای دریافت وام ودیعه مســکن، ۱۹۲ هزار نفر تسهیلات خود را به میزان ۱۱ هزار 

میلیارد تومان دریافت کرده اند.

 آخرین آمار از پرداختی ها در حوزه مسکن
ســخنگوی اقتصادی دولت درباره وضعیت نهضت ملی مســکن تصریح کرد: تغییر روش تامین 
مالی نهضت ملی مسکن و تغییر مدیریت در وزارت راه و شهرسازی موجب شد عملکرد بانک ها در 
پرداخت تسهیلات در این طرح در حد انتظار نباشد و تلاش می کنیم این عقب ماندگی ها جبران شود.

خاندوزی با بیان اینکه در ۱۰ ماهه امســال ۸۰۷ هزار مورد افتتاح حســاب داشتیم، ادامه داد: 
بانک مســکن با ۲۰۴ هزار نفر که پرداختی خود را تکمیل کرده اند، قرارداد منعقد کرده و بیش از 

۶۹ هزار میلیارد تومان تخصیص داده است.
وی با اشــاره به میزان واریزی به حساب ســازندگان مسکن در این طرح تا پایان دی ماه آن را 
۴۷ هزار و ۲۱۶ میلیارد تومان برآورد کرد و گفت: در کنار این روش تامین مالی مســکن، وزارت 
راه و شهرسازی از سایر بانک های کشور کمک گرفته تا پیمانکاران وارد طرح شوند. در این روش، 
پیمانکار در طرف قرارداد با بانک، واحدهای مسکونی را می سازد و بعد از تکمیل واحد به متقاضیان 

تحویل داده می شود.

رئیس سازمان امور مالیاتی کشور گفت: دولت برای اینکه بتواند خدمات شایسته ای ارائه کند، نیازمند تأمین مالی پایدار است و مالیات این نقش را به خوبی ایفا می کند.
 داوود منظور امروز در آئین تجلیل از فعالان پیشتاز اقتصاد ایران اظهار کرد: دولت برای اینکه بتواند خدمات شایسته ای ارائه کند، نیازمند تأمین مالی پایدار است و مالیات این نقش 
را به خوبی ایفا می کند. در این راستا سال گذشته و سال جاری گام های مهمی برداشته شد. رویکرد ما در دوره تحول مالیاتی تعامل حداکثری با جامعه مؤدیان است، زیرا معتقدیم نظام 

مالیاتی شریک فعالیت اقتصادی همه فعالان اقتصادی است که به یمن تلاش آنها چرخ های اقتصاد می چرخد.
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور ادامه داد: با توجه به اینکه این سازمان به مؤدی محوری معتقد است، تلاش می کنیم که خدمات الکترونیکی شود. در هفته قبل نیز سکوی نرم افزاری 

»مالیات من« برای تلفن همراه رونمایی شد که هرکس از طریق تلفن همراه از سوابق مالیاتی خود مطلع شود.

سامانه مودیان و پایانه های 
فروشگاهی جزو اصلاحات 

ساختاری نظام مالیاتی 
و شفافیت معاملات 

اقتصادی در کشور است 
که بسیاری از مشکلات 

حوزه قضائی و پرونده در 
حوزه معاملات شرکت های 
اقتصادی به حداقل خواهد 

رساند.خاندوزی گفت: 
دولت سیزدهم در زمان 

شروع به کار کرد که موعد 
قانونی تکمیل پایانه های 

فروشگاهی و سامانه 
مودیان به پایان رسیده 
بود، اما تقریباً پیشرفت 

جدی در این زمینه حاصل 
شده بود که با توجه به 

اینکه اهتمام جدی دولت 
و وزارت اقتصاد بر این 

است که این طرح حتماً 
باید عقب افتادگی های 
پیشین را جبران کند 

دوران مربوط به تست گرم 
و سرد سامانه انجام شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1401/11/05
شماره : 1344

شکسته  شدن رکورد بازدهی بورس در ۱6 ماه گذشته
 متوسط ارزش معاملات خرد روزانه در دی ماه با ۱۲۳ درصد افزایش از ۴ هزار و 

۷۹ میلیارد تومان ماه قبل، به ۹ هزار و ۱۱۳ میلیارد تومان رسید.
 بورس تهران در روز های معاملاتی دی ماه شــرایط مطلوبی داشــت. در این ماه 
برای سومین ماه پیاپی، بازدهی شاخص کل مثبت شد. رشد ۱۲.۹ درصدی شاخص 
کل در دی ماه باعث شد تا بیشترین بازدهی ماهانه بورس، در سال جاری و حتی از 

نیمه سال گذشته به ثبت برسد.
شــاخص های بورس که تنها در دوماه ابتدایی سال رشد تراز، با سه ماه صعودی 
در نیمه دوم امسال نشان دادند که فصول سرد برای بازار، بازدهی بیشتری به همراه 

داشته است.
دی ماه امسال، سومین ماه پیاپی است که شاخص کل بازار سبزپوش بوده و این 
مساله در حالی رخ داده است که در پنج ماه قبل از آبان، شاخص کل روندی نزولی 
به خود دیده بود.افزایش ۱۲.۹ درصدی تراز شاخص کل در دی ماه امسال یک رکورد 
محسوب می شود. بورس تهران نه تنها در ماه های گذشته از سال جاری رشدی بیش 
از ۱۲.۹ درصد نداشــته؛ بلکه بازدهی شاخص کل در هیچ یک از ماه های نیمه دوم 

سال قبل نیز به این میزان نرسیده بود.
شــاخص کل بازار سرمایه ابتدای دی ماه در تراز یک میلیون و ۴۹۶ هزار و ۲۰۰ 
واحدی قرار داشت که با رشدی ۱۹۲ هزار و ۹۴۴ واحدی به تراز یک میلیون و ۶۸۹ 

هزار و ۱۴۴ واحدی در انتهای دی ماه رسید.
شاخص کل هموزن بورس نیز در دی ماه روند صعودی داشت. روند رو به رشد این 

شاخص از شاخص کل شیب بیشتری داشت و بازدهی ۱۸ درصدی به همراه آورد.
رشد بیشتر شاخص هموزن به نسبت شاخص کل، نشان م ی دهد که در دی ماه، 
نمادهای کوچک بازار بازدهی بیشتری داشته  اند. شاخص کل هموزن ابتدای دی ماه 

تراز ۴۴۵ هزار و ۷۲۱ واحدی داشت که با ۸۰ هزار و ۴۶۶ واحد افزایش، دی ماه را 
در تراز ۵۲۶ هزار و ۱۸۷ واحدی به پایان رساند.

ارزش کل معاملات در دی ماه با رشــد بی ســابقه  ای همراه بود و به یک میلون 
و ۱۳۲ هزار و ۵۵ میلیارد تومان رســید. متوســط ارزش معاملات روزانه دی ماه با 
رشدی ۵۱ درصدی نسبت به ماه قبل به ۶۲ هزار و ۸۹۱ میلیارد تومان در روز رسید.

ارزش معاملات خرد بورس نیز در دی ماه افزایش یافت. ارزش معاملات خرد دی 
ماه به ۱۶۴ هزار و ۱۲۳ میلیارد تومان رســید؛ درحالی که ارزش معاملات خرد در 
ماه قبل ۸۹ هزار و ۷۳۵ میلیارد تومان بود. متوســط ارزش معاملات خرد روزانه نیز 
در دی ماه با ۱۲۳ درصد افزایش از ۴ هزار و ۷۹ میلیارد تومان ماه قبل، به ۹ هزار و 
۱۱۳ میلیارد تومان رسیده است.بازار سرمایه در ۱۸ روز معاملاتی دی ماه با ورود ۲ 
هزار و ۲۴۷ میلیارد تومان پول حقیقی مواجه شد. کارشناسان بازار سرمایه ورود پول 

حقیقی به بورس را عامل رشد این بازار در دی ماه می دانند.
در میــان ۳۰ صنعت بزرگ بورس تهران، دی ماه هیچ صنعتی با افت تراز مواجه 
نشــد. ۹ صنعت در دی ماه افزایش تراز بیش از ۲۰ درصدی را تجربه کردند و  ۱۵ 

صنعت نیز بازدهی میان ۱۰ تا ۲۰ درصدی داشتند.
شش نماد دیگر نیز بازدهی کمتر از ۱۰ درصد داشتند؛ اما هیچ یک کمتر از ۴.۵ 
درصد رشد تراز نداشتند. در میان صنایع سنگین بازار، سه صنعت خودرو، مواد دارویی 
و بانک ها ماه بهتری را به نسبت چهار صنعت سرمایه گذاری ها، شیمیایی، چند رشته ای 

صنعتی و فرآورده های نفتی داشتند.
در میان ۱۱ صنعتی که بازدهی بیشــتری را به نســبت شاخص هم وزن به دست 
آوردند؛ تنها ۳ نماینده از صنایع سنگین وجود دارند و ۸ صنعت دیگر جز صنایع سبک 
و میانی محســوب می شوند. بیشترین بازدهی دی ماه به صنعت محصولات فلزی با 
۳۰ درصد رشد تراز شاخص تعلق می گیرد. دومین جایگاه بیشترین بازدهی ماهانه به 
صنعت فنی مهندسی با ۲۹ درصد رشد تراز شاخص تعلق می گیرد و سومین جایگاه 
نیز با ۲۶.۲ درصد رشد تراز شاخص مربوط به صنعت خودرو و ساخت قطعات است.

کمترین بازدهی دی را در میان این ۳۰ صنعت، صنعت ســرمایه گذاری ها با رشد 
تراز ۴.۵ درصدی به ثبت رســانده اســت. پس از آن صنایع خرده فروشــی، رایانه و 
محصولات شــیمیایی به ترتیب با بازدهی ۴.۹ درصدی، ۶ درصدی و ۶.۵ درصدی 

کمترین بازدهی دی ماه را تجربه کردند.
آمار معاملات بورس کالای ایران در دی ماه نشان می دهد در این ماه، ۸ میلیون 
و ۷۷۶ هزار و ۳۴ تن انواع کالا و محصول و ۲۸ هزار و ۴۵۵ دستگاه خودرو به ارزش 
بیش از ۹۲ هزار و ۵۶۲ میلیارد تومان در بازار فیزیکی فروخته شد که ارزش معاملات 

نسبت به آذر ماه رشد ۴.۱ درصدی را نشان می دهد.
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کشاورزی 

حفاظت از اراضی و انفال 
مردمی شود

 استاندارد سموم و کود و نحوه استفاده از آنها یکی از محل های مناقشه در 
بخش کشاورزی است. استدلالی که برای سموم انباشت شده در محصولات 
کشاورزی وجود دارد مصرف کم و اثر پایین آنها در بدن انسان است. اینگونه 
استدلال ها همچون دلایلی است که بارها در سایر حوزه ها از زبان مسئولان 
و مدیران مربوطه عنوان می شود. به عنوان مثال بعضی فعالان حوزه خودرو 
معتقدند تردد خودروهای از رده خارج در روســتاها و شهرهای کوچک که 

مشکل آلودگی هوا ندارند، نمی تواند مشکل ساز باشد.
دست اندرکاران عموماً به جای حل موضوع عادت کرده اند آن را در بخشی 
دیگر پنهان کنند. سیدمجتبی خیام نکویی، رئیس سازمان تحقیقات، آموزش 

و ترویج کشاورزی )تات( درباره کیفیت آفت کش های مصرفی در کشور به 
گفت: راهبرد کلان کشور این است که مخاطرات ناشی از استفاده از سموم 
را به حداقل برسانیم. یکی از اقدامات در حوزه سموم وارداتی و داخلی این 
اســت که خطرات حداقلی باشد. اقدام دیگر آموزش نحوه استفاده مناسب 
از این کودها و ســموم از سوی کشاورزان و بهره  وران است. به عنوان مثال 
باید پاشــش به شکل نانویی انجام شود که میزان مصرف به حداقل برسد؛ 
البته این به این مفهوم نیست که ما به سمتی حرکت نکنیم که بدون سموم 

محصولات کشاورزی را تولید کنیم.
وی افزود: امسال موفق به کشت نوعی برنج شدیم که در طول روند کشت 

تا برداشت آن از هیچ سمی استفاده نشد. با بهره گیری از مدیریت تلفیقی و 
بیولوژیک این موفقیت برای کشور به دست آمد.

خیام نکویی با بیان اینکه این روش هزینه تولید را افزایش می دهد، یادآور 
شد: قیمت محصول باید نرخی باشد که مردم هم توان خرید داشته باشند.

رئیس ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی با تاکید بر اینکه 
سیاست راهبردی کلان کشور به حداقل رساندن مصرف سموم است، گفت: 
امروز جهان به ســوی کشــت محصولات بدون بهره گیری از آفت کش ها 
حرکت کرده است.او گفت: حمایت دانشی، پژوهشی و آموزشی از تولیدات 
محصولات ســالم ضروری اســت و این دانش با ایجاد پایلوت باید به بخش 
خصوصی منتقل شــود تا بتوانیم با ابزار آموزشی وسعت تولید محصولات 

سالم را در کشور گسترش دهیم.
خیام نکویی اظهار کرد: کشــاورزان به دلیل ناآشنایی، ترجیح می دهند 
از ســموم با آمار زیاد استفاده کنند؛ بنابراین آموزش برای مصرف کننده و 

تولیدکننده هر دو ضروری است.

  انقلاب بهره وری و پایداری تولید
رئیس ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی در بخشی دیگر از 
سخنان خود با اشاره به این که ضریب خودکفایی کشور در حال حاضر ۸۰ 
درصد است و در افق ۱۴۳۰ با جمعیت ۱۰۳ میلیون نفر به ۱۸۰ میلیون تن 
تولید غذا نیاز داریم، گفت: ۵۱ سال از بحث الگوی کشت در کشور می گذرد 
اما عملیاتی نشد. در دولت سیزدهم موضوع در سازمان تحقیقات تدوین شد 

و در شورای عالی آب به ریاست رئیس جمهور تصویب شد.
وی ادامه داد: غذا باید برای مردم ارزان شود که از طریق فناوری و بهره وری 
قابل تحقق است، اگر الگوی کشت به درستی در استان ها اجرا شود سالانه 

۲.۲ میلیون دلار صرفه جویی خواهد شد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی در پایان خاطرنشان کرد: الگوی کشت دو بال 
دارد که شامل انقلاب بهره وری و پایداری تولید است. انقلاب بهره وری نیازمند 
دانش و فناوری است که از طریق آموزش و ترویج منجر به کاهش خلأ عملکرد 
می شود. پایداری تولید نیازمند ایجاد مطلوبیت از طریق منابع مالی است که 
منجر به تقویت مزیت های نسبی و اقتصادی محصولات منتخب خواهد شد.

اصلاح روش ها و اجرای الگوی کشت سبب می شود تا بهره وری در بخش 
کشاورزی افزایش یابد و توسعه پایدار در این حوزه محقق شود. آنچه مسلم 
اســت مدیریت درست و نظارت بر اجرای برنامه ها نقشه راه در اختیار بهره 
وران و کشاورزان قرار می دهد. این در حالی است که امروز بخش زیادی از 
زارعان با توجه به تجربه خود و برآورد شخصی مبادرت به کشت و برداشت 
محصولات می کنند. اطلاعات پایین کشــاورزان نسبت به عملکرد کودها و 
ســموم و نحوه استفاده آنها موجب شــده تا امروز با پدیده انباشت سم در 

محصولات کشاورزی رو به رو باشیم.  

مزدک جمشیدی    |    رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی گفت: کشور در حوزه کشاورزی باید به سمتی حرکت کند که با فناوری نوین و بدون استفاده از 
سموم محصولات را تولید و با قیمت ارزان تامین کند.

 ۵۱ سال از بحث الگوی 
کشت در کشور می گذرد 

اما عملیاتی نشد. در 
دولت سیزدهم موضوع در 
سازمان تحقیقات تدوین 
شد و در شورای عالی آب 
به ریاست رئیس جمهور 

تصویب شد.

ارزان سازی غذا با بهره گیری از فناوری

   ارائه دستاوردهای پژوهشی شرکت برق منطقه ای 
خوزستان در نمایشگاه هفته پژوهش استان

اهواز -  مهدی یزدانی نوگورانی- بیست و سومین نمایشگاه 
دســتاوردهای پژوهش، فناوری و فن بازار خوزستان با 
حضور شرکت برق منطقه ای خوزستان در محل دائمی 

نمایشگاه های بین المللی خوزستان در اهواز برگزار شد.
غرفه این شرکت در نمایشگاه هفته پژوهش میزبان بازدید 
علاقمندان بود و در آن دستاوردهای تحقیقی و پژوهشی 

این شرکت به نمایش درآمده است .
از جمله طرح های تحقیقی و پژوهشــی کــه با حمایت 
شرکت برق منطقه ای خوزســتان به نتیجه نشسته و در 
این نمایشگاه به نمایش درآمده است می توان به طراحی 
و ساخت سه نمونه ترانسفورماتور نوری اندازه گیری ولتاژ 
و جریان ترکیبی برای پست های ۱۳۲ کیلوولت، بررسی و 
تحقیق در تدوین دانش فنی و ساخت نیمه صنعتی مقره 
پلیمری بر اساس شرایط آب و هوایی خوزستان، بررسی و 
امکان سنجی استفاده از قابلیت های واحدهای اندازه گیری 
فازور )PMU( در بهبود عملکرد رله های دیستانس خطوط 
انتقال شبکه برق خوزستان، تحقیق و بررسی حالت های 
گذرای رزونانس و فرورزوناس شــبکه انتقال خوزستان و 
ارائه راهکارهای جلوگیری از اثرات مخرب آنها، اشاره کرد.

افزایش ظرفیت دمایی تجهیزات شبکه خوزستان متناسب 
با شرایط اقلیمی با توجه به افزایش دمای استان، از جمله 
موضوعاتی بوده که به صورت ویژه محورهای پژوهشی و 
تحقیقی شرکت برق منطقه ای خوزستان را تشکیل و مورد 

حمایت قرار گرفته است.
محمود دشت بزرگ مدیرعامل و کیومرث زمانی معاون 
برنامه ریزی و تحقیقات شرکت برق منطقه ای خوزستان 
در روز اول نمایشــگاه در محــل غرفه حاضــر و میزبان 
بازدیدکننــدگان از جمله مهرداد نیکو رئیس ســازمان 
مدیریت و برنامه ریزی خوزستان و سید احمد موالی زاده، 
معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری بوده و به سوالات 

خبرنگاران و علاقمندان برق نیز پاسخ دادند.
امضای تفاهم نامه با دانشگاه شهید چمران اهواز و تقدیر از 
اساتید دانشگاهی که با این شرکت همکاری علمی داشته اند 
از جمله برنامه های شــرکت برق منطقه ای خوزستان در 
اولین روز نمایشگاه دســتاوردهای پژوهشی استان بوده 

است.
دفتر تحقیقات و کنترل کیفیت تجهیزات، متولی و میزبان 
برپایی غرفه دستاوردهای پژوهشی شرکت برق منطقه ای 
خوزستان در بیست و سومین نمایشــگاه دستاوردهای 
پژوهشی خوزستان بوده و میزبان بازدیدکنندگان در طول 

برگزاری نمایشگاه بود.
بر اساس این گزارش، شش دانشگاه، پنج مرکز پژوهشی، 
۲۱ دستگاه اجرایی و ۳۵ شرکت دانش بنیان مستقر در 

استان خوزستان در این نمایشگاه حضور داشتند.

  امضای تفاهم نامه همکاری پژوهشی شرکت برق 
منطقه ای خوزستان و دانشگاه شهید چمران اهواز

اهواز -  مهــدی یزدانی نوگورانــی- تفاهم نامه همکاری 
همه جانبه علمی پژوهشــی میان شرکت برق منطقه ای 

خوزستان و دانشگاه شهید چمران اهواز به امضا رسید.
تفاهم نامه گسترش ســطح همکاری های همه جانبه در 
بیست و سومین نمایشگاه دستاوردهای پژوهش، فناوری و 
فن بازار خوزستان، به امضای محمود دشت بزرگ مدیرعامل 
این شرکت و علی محمد آخوندعلی رئیس دانشگاه شهید 
چمران اهواز رســید.از جمله محورهــای این همکاری 
می توان به همکاری های پژوهشی، مطالعاتی و مشاوره ای، 
برگزاری همایش های علمی- تحقیقاتی مشترک، اجرای 
دوره ها و کارگاه های آموزشی مورد نیاز شرکت، استفاده 
از توانمندی های اعضاء هیات علمی دانشگاه در خدمات 
کارشناســی مورد نیاز شــرکت، اجرای پایان نامه های 
تحصیلات تکمیلــی در زمینه های مورد نیاز شــرکت، 
استفاده از امکانات تحقیقاتی )آزمایشگاهی و کارگاهی( 
متقابل و ... اشــاره کرد.بر اســاس این گزارش، بیست و 
سومین نمایشگاه دستاوردهای پژوهش، فناوری و فن بازار 
خوزستان با حضور شــرکت برق منطقه ای خوزستان در 
محل دائمی نمایشگاه های بین المللی خوزستان در اهواز 
آغاز به کار کرده و دستاوردهای پژوهشی این شرکت در 

معرض دید بازدیدکنندگان قرار گرفته است.

  توزیع گوشت قرمز منجمد ۱۵۰ هزار تومانی در 
کردستان آغاز شد

رییس سازمان جهاد کشــاورزی کردستان گفت: توزیع 
۳۰۰ تن گوشت قرمز منجمد با قیمت هر کیلوگرم ۱۵۰ 

هزار تومان در استان آغاز شد.
پیمان اسکندری گفت: در راســتای تنظیم بازار گوشت 
قرمز در استان؛ ۲۰۰ تن گوشت گوساله منجمد و ۱۰۰ تن 

گوشت گوسفندی منجمد در استان در حال توزیع است.
وی با اشاره به افزایش قیمت گوشت قرمز گرم در کشور 
و به تبع استان کردســتان، اضافه کرد: تاکنون از سهمیه 
۳۰۰ تنی گوشــت قرمز منجمد در استان حدود ۸۵ تن 
آن از طریق فروشگاه های زنجیره ای و مباشرین مربوطه 
در نقاط مختلف مرکز استان و شهرستان های تابعه توزیع 
شده است.رییس سازمان جهاد کشاورزی کردستان گفت: 
توزیع گوشت منجمد تا ایام عید نوروز و ماه مبارک رمضان 

در استان ادامه دارد.

 بحران آب و کشاورزی 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1401/11/05
شماره : 1344

فرهنگ سازی و اعتمادسازی از اصلی ترین راهکارهای توسعه پوشش بیمه در بخش کشاورزی است
بــه گــزارش روابــط عمومی ســازمان جهادکشــاورزی اســتان مرکــزی، رئیس 
ســازمان جهاد کشــاورزی اســتان مرکزی درجلســه ســتاد بیمه کشــاورزی بررسی 
 راهکارهای توســعه پوشش بیمه کشــاورزی ضمن بیان این مطلب افزود: فرهنگ بیمه 
در بخش کشاورزی باید نهادینه شود و کشاورزان خودشان برای دریافت بیمه مطالبه گری 

کنند. 
علی صفری اظهار داشت: تولیدکنندگان بخش کشاورزی این مطالبه گری را در مورد 
تســهیلات بانکی یــا دریافت نهاده ها مانند کود دارند، اما در مورد پوشــش بیمه ای این 
مطالبه گری وجود ندارد و این امر اصلی ترین مانع برای توســعه پوشش بیمه ای محسوب 

می شود. 
وی با بیان این که توســعه پوشش بیمه ای در بخش کشاورزی دیگر مستحب نیست 
بلکه آن را واجب می دانیم، گفت: بیمه بخش کشاورزی به ویژه در بخش زراعت و باغبانی 
سال هاست که با مشکلات ساختاری و موانع روبرو است و هر چند اقداماتی برای حل این 

مشکلات صورت گرفته، اما کافی و تاثیرگذار نبوده است. 
صفری بر احصای مشــکلات و موانع توسعه پوشــش بیمه کشاورزی تاکید و تصریح 

کرد: بیمه کشاورزی نیاز به آسیب شناسی دارد. وی میزان پوشش بیمه ای بخش زراعت و 
باغبانی در اســتان مرکزی را بین ۳۰ تا ۴۰ درصد در سنوات گذشته عنوان کرد و اذعان 
داشــت: در بخش دام و طیور وضع پوشــش بیمه ای بهتر اســت، زیرا بیمه در این حوزه 
اجباری شــده است به طوری که ادارات دامپزشکی، صدور مجوز جوجه ریزی را منوط به 

داشتن بیمه نامه اعلام کرده است.
 رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان مرکزی، اعتمادسازی به صندوق بیمه کشاورزی 
را از دیگر راهکارهای مهم برشمرد و گفت: عمل به وعده ها و شفاف سازی به جلب اعتماد 

کشاورزان در مورد پوشش بیمه ای کمک می کند.
 وی ادامه داد: از سوی دیگر در بحث فرآیندها و تشریفات بیمه ای، کشاورزان نسبت 
به مفاد قراردادها توجیه نیستند و از این رو فکر می کنند با موانع روبرو می شوند. صفری 
تصریح کرد: چنانچه فرهنگسازی و اعتمادسازی در مورد پوشش بیمه کشاورزی صورت 

گیرد، بقیه موانع دیر یا زودحل خواهد شد.

فرمانده یگان حفاظت سازمان امور اراضی کشور با تاکید بر اینکه حفاظت از اراضی و انفال باید به سمت مردم محوری سوق پیدا کند، گفت: تغییر کاربری اراضی کشاورزی تهدیدی جدی برای امنیت 
غذایی است. سرهنگ اکبر امینی ظهر سه شنبه در مراسم تکریم و معارفه فرمانده یگان حفاظت سازمان امور اراضی جهاد کشاورزی استان گیلان با اشاره به وابستگی و در هم تنیدگی امنیت غذایی با 

امنیت ملی کشور، اظهار کرد: خدشه دار شدن امنیت غذایی به امنیت ملی لطمه وارد می کند.
وی با تاکید بر اقناع سازی مشارکت مردمی در حفظ اراضی کشاورزی و انفال، افزود: حفاظت از اراضی و انفال باید به سمت مردم محوری سوق پیدا کند.

فرمانده یگان حفاظت سازمان امور اراضی کشور با بیان اینکه حفط اراضی کشاورزی صرفاً وظیفه جهاد نیست، گفت: مردم و سایر دستگاه ها هم باید در راستای حفط اراضی کشاورزی سهم مشارکتی 
داشته باشند.امینی با بیان اینکه هر هکتار زمین غذای ۲۲ نفر را تامین می کند، اضافه کرد: تغییر کاربری اراضی کشاورزی تهدید جدی امنیت غذایی به شمار می رود.

آبیاری کشاورزان گلستان برای رفع خطر خشکسالی مزارع گندم
 معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهادکشــاورزی گلستان از 
کشــاورزان استان که دسترســی به منابع آبی دارند، خواست برای 
جلوگیری از خسارات احتمالی ناشی از خشکسالی و سرما نسبت به 

آبیاری مزارع گندم، جو و دانه روغنی کلزا خود اقدام کنند.
محمدرضا عباســی بیان کــرد: میزان بارش ها در ســال آبی جاری 
به خصــوص در آذر و دی در تمامی مناطق گلســتان به جز نواحی 
جنوبی مناسب نبود اگرچه برخی بارش های رگباری داشتیم که آمار 
بارش هــا را بالا برد اما چون تبدیل به روان آب شــدند برای زراعت 
مناســب نبودند.وی با بیان اینکه شــرایط اقلیمی گلستان تغییر و 

شبیه مناطق کویری شده است، افزود: تمامی مزارع گندم، جو و دانه روغنی کلزا کشت شده در این استان بشدت نیاز به آبیاری دارند 
و کشاورزانی که دسترسی به منابع آب دارند حتما نسبت به آبیاری مزرعه خود اقدام کنند.

عباسی اضافه کرد: مطابق پیش بینی هواشناسی حداقل تا ۱۰ روز آینده بارشی در گلستان نخواهیم داشت ضمن اینکه از ۲۰ روز قبل 
هم به سبب برودت هوا در این استان، رشد گیاه گندم، جو و کلزا متوقف شده است.

معاون بهبود تولیدات گیاهی جهادکشــاورزی گلستان ادامه داد: باتوجه به شرایط موجود لازم است کشاورزان نسبت به آبیاری مزارع و 
در اراضی که هنوز سبز نشدند نیز نسبت به بذرپاشی اقدام کنند.

وی یادآور شــد: درسال زراعی جدید یعنی از پاییز امســال ۳۸۰ هزار هکتار از زمین های کشاورزی گلستان زیر کشت گندم، ۷۰ هزار 
هکتار زیر کشت جو و ۳۰ هزار هکتار نیز دانه روغنی کلزا کشت شد.

عباسی ادامه داد: البته بخشی از اراضی کشت شده بویژه در نواحی شمالی گلستان به سبب خشکسالی و سرما سبز نشدند که آمار آن 
در حال جمع بندی است.

وی ابراز امیدواری کرد با بهبود شرایط بارشی در ۲ ماه باقی مانده امسال وضعیت سطح سبز و رشد سه محصول استراتژیک گندم، جو 
و کلرا در مزارع گلستان بهبود و از بروز خساران احتمالی جلوگیری شود.

گلســتان با افزون بر ۶۷۰ هزار هکتار اراضی زراعی و باغی و تولید ســالانه ۵.۵ میلیون تن انواع محصولات کشاورزی که یک چهارم آنرا 
تولید غلات تشکل می دهد از استان های برتر کشور بشمار می رود.

 عضو هیات مدیره شــرکت شهرک های کشاورزی اعلام کرد: 
۸ هزار هکتار زمین در شهرک های کشاورزی برای سرمایه گذاری 
و ساخت گلخانه ظرف چهار سال اخیر به مردم واگذار شده است.

به گزارش از وزارت جهاد کشــاورزی، »فــرزاد زلقی« افزود: 
نزدیک به ۲۵ هزار هکتار از اراضی شــهرک های کشاورزی را به 
کار مطالعاتی توســعه گلخانه ها اختصــاص داده ایم که حدود ۸ 
هزار هکتار آن برای سرمایه گذاری طی چهار سال به مردم واگذار 
شــده و از این ســطح تاکنون یک هزار و ۲۶۰ هکتار گلخانه به 

بهره برداری رسیده است.
عضو هیات مدیره شــرکت شــهرک های کشاورزی اظهار داشــت: نزدیک به ۴۰ هزار هکتار زمین در سطح کشور در تملک 
شرکت شهرک های کشاورزی است که در قالب ۳۲۲ شهرک ساماندهی شده که بالغ بر ۵۰ درصد از این سطوح را به گلخانه ها 
اختصاص داده ایم.وی تصریح کرد: سیاست وزارت جهاد کشاورزی با توجه به محدودیت آب، افزایش سطح گلخانه های کشور به 
۱۵۰ هزار هکتار و انتقال بخش عمده ای از کشت سبزی و صیفی به محیط های گلخانه ای است که بخش مهمی از آن برعهده 
شرکت شهرک های گلخانه ای است.زلقی افزود: ایجاد هر هکتار گلخانه حداقل برای ۱۰ نفر اشتغال مستقیم و برای تعداد زیادی 
اشــتغال غیرمســتقیم فراهم می کند.وی درباره اعتبار مورد نیاز احداث گلخانه گفت: احداث و بهره برداری از هر هکتار گلخانه 
مدرن به طور متوسط حداقل ۱۵ میلیارد تومان پول نیاز دارد.عضو هیات مدیره شرکت شهرک های کشاورزی، کمبود اعتبارات 
و تســهیلات بانکی را از مشــکلات توسعه گلخانه ها در کشــور عنوان و اظهار کرد: کشاورزان یا سرمایه گذاران حدود ۳۰ درصد 
سرمایه مورد نیاز برای احداث و بهره برداری از گلخانه را می توانند تامین کنند و مابقی باید از طریق تسهیلات بانکی فراهم شود.

وی درباره وســعت گلخانه ها نیز اذعان داشــت: ما معتقدیم وســعت اراضی هر یک از شهرک های کشاورزی باید ۵۰ هکتار 
به بالا و ســطح هر گلخانه حداقل باید یک هکتار باشــد تا فعالیت اقتصادی صورت گیرد.زلقی با اشــاره به سازه های گلخانه ای 
تصریح کرد: سازنده های خوبی در کشور در زمینه گلخانه ها داریم که توانسته اند حتی تکنولوژی هلندی گلخانه های شیشه ای را 
مهندسی معکوس کنند.وی ادامه داد: عمده گلخانه ها با پوشش پلاستیکی هستند و ما به سمت گلخانه های شیشه ای و مدرن 

و هیدروپونیک پیش می رویم.

واگذاری ۸ هزار هکتار اراضی به مردم برای احداث گلخانه

پایش مداوم اراضی با ایجاد پنجره واحد مدیریت زمین
 رییس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور از پایش مداوم اراضی با ایجاد پنجره 
واحد مدیریت زمین خبرداد و گفت: با ایجاد پنجره واحد مدیریت زمین امکان اســتفاده 
از فناوری های نوین و ظرفیت هایی نظیر تصاویر ماهواره ای جهت کمک به جنگلبانان در 

مناطق آسیب پذیر ایجاد شده تا پایش مداوم اراضی اتفاق بیفتد.
به گزارش از وزارت جهاد کشــاورزی، »عباسعلی نوبخت« در نخستین نشست سامانه 
مدیریت پنجره واحد زمین، حفاظت از منابع طبیعی کشور را امری مهم و حیاتی برشمرد 
و افزود: ۱۳۵ میلیون هکتار از ۱۶۵ میلیون هکتاری مســاحت کشورمان را اراضی منابع 
طبیعی تشکیل می دهد که امروز با چالش های مختلفی روبروست و یکی از این چالش های 
مهم پدیده زمین خواری است که دل مشغولی فراوانی را برای منابع طبیعی ایجاد کرده است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به گستره وسیع عرصه های ملی و پراکندگی آن در 
سطح کشور اظهارداشت: حفاظت و حراست از عرصه های منابع طبیعی تکلیف سازمان های 

تخصصی دولت است و در این میان نقش سازمان منابع طبیعی کشور پراهمیت است.

وی اضافه کرد: به دلیل این که مدیریت حفاظت حدود ۸۵ درصد از عرصه های کشور 
بر عهده سازمان منابع  طبیعی است، راه اندازی این سامانه کمک شایسته ای به امر حفاظت 

و مدیریت عرصه های ملی و دولتی خواهد کرد.
نوبخت گفت: با ایجاد پنجره واحد مدیریت زمین امکان اســتفاده از فناوری های نوین 
و ظرفیت هایی نظیر تصاویر ماهواره ای جهت کمک به جنگلبانان ایجاد شــده است و به 
ویژه در مناطقی که آسیب پذیری بیشتری وجود دارند پایش مداوم اراضی اتفاق می افتد.

رییس ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور افزود: صدور تمامی مجوزها باید از 
طریق این سامانه انجام شود و سازمان های دست اندرکار و مربوط به امور زمین باید اطلاعات 

خود را در این سامانه بارگذاری کنند.
وی اظهارداشت: سامانه ظرفیت های مناسبی ایجاد کرده تا مردم و سرمایه گذاران برای 
اراضی مستعد بهره برداری در قالب طرح های مختلف صنعتی، کشاورزی، گردشگری و منابع 
طبیعی بدون نیاز به مراجعه حضوری به دستگاه های متعدد در زمان کوتاه تری مجوزهای 

مورد نیاز را دریافت کنند که این موضوع هم قطعا کمک بزرگی به افزایش بهره وری تولید 
کشور با ملاحظه حفظ منابع ملی برای نسل های آینده خواهد بود.

» حسین میررجبی« معاون حفاظت و امور اراضی سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور نیز در این نشست از بهره برداری و عملیاتی شدن سامانه مدیریت پنجره واحد زمین 

در ۲۱ استان کشور خبر داد.
وی با اشاره به اهمیت منابع طبیعی و حفاظت هوشمندانه علیه فساد و رانت در اراضی 
خاطرنشان کرد: برای پویایی و کارآمدی سامانه پنجره واحد زمین تمامی دستگاه ها باید 
اطلاعات مورد نظر و نقشه های عملیاتی خود را در امور زمین در سامانه بارگذاری کنند تا 
متقاضی که به سامانه مراجعه می کند به صورت شفاف در خصوص مجوز درخواستی خود 
مطلع شده و اقدام کند.وی در این نشست بر موضوع پایش هوشمند اراضی ملی در پنجره 
واحد زمین تاکید کرد و گفت: با رصد و پایش هوشــمند اراضی می توان از اتلاف هزینه 

در منابع طبیعی و اعمال مدیریت نامناسب منابع انسانی در این سامانه جلوگیری کرد.
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لزوم استفاده از فناوری های 
دیجیتالی در مسیر توسعه 
صنعت پتروشیمی

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: صنعت پتروشیمی ایران باید در مسیر توسعه پایدار و متوازن بر استفاده از قابلیت های فناوری های دیجیتال توجه و تأکید داشته باشد.
 به نقل از شرکت ملی صنایع پتروشیمی، مرتضی شاهمیرزایی روز یکشنبه )دوم بهمن ماه( در همایش سراسری تحول دیجیتال و اقتصاد دانش بنیان که با هدف حمایت و توانمندسازی 
راهکارهای نوآورانه فعالان و متخصصان صنعت برگزار شد، اظهار کرد: صنعت پتروشیمی ایران با توجه به وجود ذخایر گسترده نفت و گاز در کشور در مسیر رشد و توسعه قرار گرفته است.

وی با بیان اینکه استفاده از محصولات متنوع پتروشیمیایی در جهان در حال رشد است و بر اساس آمارها هر ۲۰ سال تقاضا ۲ برابر می شود که این موضوع بر اقتصاد و صنعت تأثیرگذار 
است، افزود: باید در کشورمان با استفاده از ظرفیت های موجود و بهره گیری از دانش و فناوری های نوین شکوفایی این صنعت ارزشمند را رقم بزنیم.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی ادامه داد: ظرفیت تولید صنعت پتروشیمی ایران اکنون حدود ۹۰ میلیون تن است که تا پایان برنامه هشتم توسعه این رقم به حدود ۲۰۰ میلیون 
تن خواهد رسید و سبد محصولات پتروشیمی ایران متنوع تر خواهد شد.

  رئیس سازمان فرهنگی و اجتماعی شهرداری 
اراک خبر داد:

ارائــه آمــوزش  مصــرف بهینه انــرژی در 
فرهنگسراهای شهر اراک

اراک-  سید محسن موسوی  -رئیس سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشی شهرداری اراک گفت: شهرداری در 
زمینه بهینه سازی مصرف انرژی بروشورها و پوسترهایی 
را در راســتای آموزش شهروندی به شــهروندان ارائه 
کرده است و اساتید موارد مهم در این زمینه را در سطح 

فرهنگسراها به کودکان و نوجوانان آموزش داده اند.
به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری 
اراک، علیرضا شــعبانی اظهار کرد: بهینه سازی مصرف 
انرژی یکی از مسائل بســیار مهم و حیاتی در کشور ما 

است.
وی افزود: در این زمینه راهبردهایی از سوی دستگاه ها 
و نهادهای مسئول ارائه شــده است و سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشی شهرداری نیز جهت انجام رسالت خود 
برنامه هایی را در دست اقدام دارد.رئیس سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشی شــهرداری اراک خاطرنشان کرد: 
با توجه به پروتکل هــا و آئین نامه هایی که در این زمینه 
وجود دارد تلاش کرده ایم اماکن زیرمجموعه شهرداری 
را در حوزه مصرف انرژی استانداردسازی کنیم.شعبانی 
اضافه کرد: در فرهنگسراها و خانه های فرهنگ اقداماتی 
جهت فرهنگ سازی و آموزش شهروندی در زمینه های 
مختلف انجام شده است، به عنوان مثال در زمینه ایمنی 
و سلامت شهروندان در فصل زمســتان نکاتی در قالب 
بروشــور و کتابچه تهیه شده اســت که شامل آموزش 
عبور از معابــر در یخبندان، رفت وآمــد دانش آموزان، 
سلامت سالمندان و تردد خودروها می شود.وی تصریح 
کرد: شــهرداری در زمینه بهینه ســازی مصرف انرژی 
بروشورها و پوسترهایی را در راستای آموزش شهروندی 
به شهروندان ارائه کرده است و اســاتید نیز موارد مهم 
در این زمینه را به کــودکان و نوجوانان آموزش داده اند 
تا مباحث از این طریق به خانواده ها منتقل شود.رئیس 
ســازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اراک 
گفت: با توجه به شــیوع بیماری هــای فصلی در فصل 
زمستان موارد بهداشتی با همکاری با مرکز بهداشت در 
قالب آموزش های شــهروندی به دانش آموزان ارائه و از 
طریق سیستم های درون سازمانی به تعدادی از کارمندان 

ارائه شده است.

  کســب رتبه برتر مخابرات منطقه گلستان در 
VDSL واگذاری سرویس

مخابرات منطقه گلستان در واگذاری سرویس vdsl  رتبه 
برتر کشوری را کسب کرد . 

گلستان  - سیده حبیبه مومنی- به گزارش اداره روابط 
عمومی مخابرات منطقه گلســتان ، در گزارش ارزیابی 
مخابرات مناطق که در جلسه شورای مدیران مخابرات 
کشور ارائه شد ، شاخص های ارزیابی تشریح و امتیازات 

مناطق مخابراتی اعلام شد .  
   در ارزیابــی عملکــرد مخابرات مناطــق در 1۰ ماهه 
اول ســال 14۰1 ، شــاخص های دایری ، تلفن ثابت و 
sipphone ،دایری ADSL،ftth و خدمات دیتا همینطور 
خالص سرویس های فوق بررســی و مخابرات منطقه 
گلستان با عملکرد مناسب در تمامی شاخص ها ، رتبه 
برتر را در واگذاری سرویس vdsl  کسب کرده است . دکتر 
غلامعلی شهمرادی که در حاشیه این جلسه سخن می 
گفت : با تاکید بر ارائه سرویس های اینترنت پرسرعت و 
ضرورت تغییر و بروز رسانی ســرویس ها به سمت نیاز 
و درخواســت مشــتریان ، بر تلاش های انجام شده در 
راستای ارائه خدمات و سرویس های مناسب و با کیفیت 
اشاره کرد و افزود : اینترنت به عنوان نیاز اساسی مردم 
در شرایط کنونی مسئولیت مخابرات را در واگذاری آن 
در تمام نقاط استان سنگین تر کرده و به عنوان متولی 
ارتباط رســانی ، برنامه ریزی و تلاش حداکثری در این 

زمینه را مستمرا در دستور کار دارد.

  آغاز نهضت جهادی مخابرات در شهرســتان 
مینودشت 

نهضت جهادی توسعه فیبرنوری )نجما( در شهرستان 
مینودشت آغاز شد .

به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان 
طرح توسعه فیبرنوری )تحت عنوان نجما (در شهرستان 
مینودشــت آغاز بکار کرد .مهندس علی عباسی رئیس 
اداره مخابرات شهرستان مینودشت با بیان این مطلب که 
طرح توسعه فیبر در این شهرستان از ۲4 متری شهرک 
رزمندگان که فاقد هرگونه امکانات تلفن ثابت بوده آغاز 
شده افزود :با اجرای این طرح اهالی منطقه مذکور می 
توانند از اینترنت پرســرعت مخابرات بهره مند شــوند 
.وی ازمکان هایی همچون 3۰ متــری الغدیر - خیابان 
پاسداران -خیابان شــهید اوینی و خیابان سیدجمال 
الدین نام برد  وگفت : بسرعت در حال توسعه فیبرنوری  
برای خدمت رسانی با کیفیت تر به مردم وسازمان هایی 
که درخواست کننده می باشند هستیم وتغییر زیرساخت 
به فیبرنوری بــرای ارائه خدمات وســرویس های بروز 
وموردنیاز مشــتریان با برنامه ریزی مدون وپشتیبانی 

ستاد مخابرات در استان در حال انجام است .

شناخت عمیق از ماهیت اقلیمی ایران مهم ترین شرط 
برای رفع مشکل کم آبی است

علیرضا حیدری     |   دانشیار دانشکده جغرافیای دانشــگاه تهران گفت: شناخت عمیق از ماهیت اقلیمی ایران 
مهم ترین شرط برای رفع مشکل کم آبی و مدیریت مصرف آب است البته شناخت ماهیت اقلیمی سرزمین به تنهایی 

کافی نیست؛ بلکه این آگاهی باید در تصمیم گیری ها و برنامه های اجرایی بخش آب به صورت جدی لحاظ شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1401/11/05
شماره : 1344

شاهد روند افزایش 
دمایی کره زمین بودیم 

و به عبارتی بیلان 
انرژی در کره زمین در 
طولانی مدت به صورت 

کلی مثبت بوده و در 
۱۰۰ سال گذشته به طور 

متوسط ۰.۷۹ درجه 
افزایش پیدا کرده است.

ضرورت تشکیل کمیته رگولاتوری برای نظارت بر کیفیت قیر
صنعت قیر یکی از منابع درآمدزای ارزی کشــور در شــرایط تحریم و در راستای 
تحقق اقتصاد مقاومتی، تولید دانش بنیان و اشــتغال آفرین است که رشد و شکوفایی 

آن می تواند به پیشرفت اقتصادی کشور کمک شایانی کند.
مجموع ظرفیت تولید سالانه وکیوم باتوم ایران 1۲ میلیون تن است که حدود ۶ 
میلیــون تن به تولید نفت کوره و بیش از ۶ میلیون دیگر هم به تولید قیر اختصاص 
دارد کــه در ایــن میان، 4 میلیون تن برای تولید قیــر صادراتی و ۲ میلیون تن هم 

جهت مصرف داخلی است.
به عبارتی، از 1۰۰ درصد قیر تولیدی کشور، ۷۰ درصد به صادرات اختصاص دارد 

و 3۰ درصد هم به تامین تقاضای داخلی می رسد.
جمهوری اسلامی ایران از نظر تولید و صادرات قیر، به ترتیب، رتبه هفتم و چهارم 
جهانی را در دست داشته و سهم هشت درصدی از بازار جهانی قیر را در اختیار دارد 

که این رقم بنا به مزیت نسبی ایران در فرآیند تولید، امکان ۲ برابر شدن را دارد.
بر اساس اعلام دفتر صنایع غیر فلزی وزارت صنعت، معدن و تجارت، ۲ میلیون و 
۵۰۰ هزار تن قیر طی هفت ماه سال جاری از کشور به نقاط مختلف دنیا صادر شده 
است.یکی از چالش های مهم صنعت قیر کشور بحث کثرت مجوزهای اعطایی می باشد 

که این امر در فرآیند و عرضه و تقاضای بازار نیز تاثیراتی داشته است.
در واقع کیفیت، به عنوان مشخصه اصلی قیر کشور در مقایسه با رقبای منطقه ای، 
بــرگ برنده کارآفرینان و فعــالان صنعت قیر ایران در بازارهــای داخلی و خارجی 

محسوب می شود.
افزایش قارچ  گونه تولیدکنندگان قیر با فروشندگان بی شمار، باعث بالا رفتن قدرت 
چانه زنی در قیمت فروش شده و در نتیجه بازار نیز دستخوش نوسانات پی در پی شده 

که این امر لزوم نظارت بیشتر بر تولیدکنندگان را دو چندان می کند.

نگاهی گذرا به تاریخچه صنایع قیر ایران نشان می دهد که کنترل کیفی، همواره 
مولفه اصلی رقابت پذیری در بازار بوده اما افزایش شمار واحدهای تولید کننده آن هم 

در مقیاس کوچک، بی شک در فرآیند کیفی تولید، تاثیراتی به همراه داشته است.
به نظر می رســد ســازمان های متولی ناظر بر تولید قیر، از جمله ســازمان ملی 
استاندارد می توانند ادعای برخی تولیدکنندگان قیر را در تولید محصول مرغوب مورد 

راستی آزمایی قرار دهند که آیا بستر تولید قیر باکیفیت را دارند یا خیر.
آنچه این روزها از سوی کارآفرینان و فعالان عرصه تولید قیر مطرح می شود این 

است که صدور پروانه های تولید و بهره برداری باید متناسب با نیاز بازار باشد.
برکسی پوشیده نیست که تولید و صادرات قیر بی کیفیت، قدرت رقابت صادراتی 
را از تولیدکنندگان واقعی ســلب خواهد کرد و اگر برنامه های راهبردی کوتاه مدت و 
بلند مدت افزایش کیفیت در واحدهای تولیدی دچار خدشه شود، به برند قیر ایران در 
بازارهای خارجی نیز آسیب می رسد.از آنجا که تولید قیر در بیرون از محیط پالایشگاهی 

هزینه بر بوده و صرفه و توجیه اقتصادی ندارد، باعث شده برخی تولیدکنندگان کوچک، 
حداقل کیفیت را لحاظ نمایند.

شمار واحدهای تولیدکننده دارای استاندارد قیر در کشور مشخص است و سازمان 
ملی استاندارد با تدوین شاخص های کیفی و الزامات لازم برای تولیدکنندگان به ویژه 
واحدهای صادراتی می تواند در ورود قیر با کیفیت ایران در ســبد بازارهای جهانی 

نقش اساسی ایفا کند.
موضــوع قابل توجه دیگــر در حوزه بازار قیر، رقابت شــرکت های دارای مقیاس 
کوچک برای خرید وکیوم باتوم در بورس کالاســت که باعث افزایش بهای مواد اولیه 

تولید قیر شده است.
از طرفی، بهای پایین قیرهای بی کیفیت از جمله قیر عراق، باعث شــده برخی از 
مشتریان سراغ قیر سایر کشورها بروند و یا اینکه مشتریان خارجی، این قیرها را زیر 

قیمت بخرند و با سود بالاتر بفروشند.
پیشنهاد می شود کمیته ای توسط شرکت های ذیصلاح و عمده تولیدکننده قیر با 
عضویت نمایندگان بورس کالا، وزارت صمت، وزارت راه و شهرسازی )خصوصا مرکز 
تحقیقات این وزارت خانه(، شرکت پالایش و پخش و سازمان ملی استاندارد برای سر 
و سامان دادن به واحدهای تولید کننده و صادرکننده قیر تشکیل شود تا با کنترل و 

نظارت لازم واحدهای تولید کننده قیر بی کیفیت را شناسایی نمایند.
البته بایستی به این کمیته قدرت و اختیار لازم داده شود تا تصمیماتش از ضمانت 

اجرایی برخوردار باشد.
همچنین، ایجاد مکانیزمی برای اعطای درجه کنترل کیفیت و شناسنامه دار کردن 

قیر تولیدی می تواند در درجه اول در دستور کار این کمیته قرار بگیرد.
نویسنده : دکتر مسعود اسفندیار، مدرس دانشگاه و تحلیلگر مسائل اقتصادی

علی اکبر شمسی پور افزود: مهم ترین اقدام و شرط برای مدیریت مصرف آب شناخت عمیق مردم و به ویژه مسئولان و تصمیم گیران و مدیران منابع 
آب از ماهیت اقلیمی ایران و آگاهی از این موضوع که به هرحال سرزمین ما در منطقه ای خشک واقع شده، است.

وی خاطرنشان کرد: البته تنها شناخت این موضوع کافی نیست؛ بلکه این آگاهی باید در سیاست گذاری ها و اجرای برنامه ها نیز لحاظ شود. ضمن 
آنکه در مدیریت ســرزمینی باید به علم و دانشــگاه بهای لازم و کافی داده شود و نخبگان علمی بتوانند راهکارهای مناسبی را پیشروی مسئولان و 

آمادگی ۱۰۰ درصدی نیروگاه، پست ها و خطوط برق مجتمع گاز پارس جنوبی برای تولید پایدار 

معافیت تحریمی میدان گازی مشترک ایران و انگلیس

مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی با اشاره به عبور از نخستین ماه فصل سرد سال 
)دی( و پایداری تولید گاز در پالایشگاه های این مجموعه اعلام کرد: با انجام اقدام های 
موثر و گسترده و به منظور حفظ پایداری تولید گاز شاهد آمادگی کامل نیروگاه، پست ها 

و خطوط برق این مجموعه هستیم. 
به گزارش خبرنگار روابط عمومی شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی، احمد باهوش 
گفت: آمادگی 1۰۰ درصدی نیروگاه، پست ها و خطوط برق مجتمع گاز پارس جنوبی 
یکی از مهمترین طرح ها و دســتاوردهای این مجموعه همســو با تولید پایدار گاز در 

ماه های سرد سال است. 
وی تصریح کرد: در ابتدای راه اندازی پالایشگاه های پارس ۲، متناسب با وضع توسعه 
شبکه برق رسانی منطقه پارس جنوبی، تنها تأمین کننده برق آن پالایشگاه ها، نیروگاه 
متمرکز پارس جنوبی بود که به منظور افزایش ظرفیت تولید شــبکه و تدارک برق 
پشــتیبان، نســبت به اتصال به نیروگاه ایران ال ان جی در سال 13۹۹ و تأمین بخش 

اعظم برق مصرفی پالایشگاه های پارس ۲  از این نیروگاه اقدام های لازم انجام شد.
مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی بیان کرد: به دلیل مخاطرات ناشــی از قطع 

خطوط ارتباطی مستقر در ارتفاعات کوهستانی به ویژه در شرایط نامساعد جوی و نیز 
نبود امکان عملکرد جزیره ای نیروگاه ایران ال ان جی، تغییر در آرایش شبکه ضروری 
می کند که بر این اساس طی نشست های متعدد با وزارت نیرو و انجام مطالعات فنی، 
طرح اتصال به شبکه سراسری برق از پارس ۲ و نیروگاه ایران ال ان جی در مهر امسال 
اجرا شــد.باهوش تصریح کرد: با انجام این اقدام مهم افزایش نقاط پشتیبان دریافت 
برق از شبکه سراسری وزارت نیرو، مشکل بی برقی پالایشگاه های پارس دو مجتمع گاز 
پارس جنوبی در اثر قطع خطوط ارتباطی در مناطق کوهستانی به طور اساسی و کامل 
رفع شد.وی تاکید کرد: همچین به منظور آمادگی حداکثری تجهیزات، همه بازدیدهای 
دوره ای پست ها و خطوط انتقال در ماه های گرم سال انجام شده و در صورت ضرورت 
انجام تعمیرات اضطراری مخاطره آمیز در شبکه برق رسانی، ارزیابی های ریسک مطابق 
دستورعمل های مدون انجام شده و اجرای کار پس از اخذ مجوز از مراجع ذیربط در 

دستور کار قرار می گیرد. 

 وزارت خزانه داری آمریکا معافیت تحریمی میدان گازی مشترک ایران و انگلیس 
در دریای شمال را برای یک دوره ۲ ساله تمدید کرد.

 به نقل از مارکت واچ، دولت آمریکا معافیت میدان گازی رهام در دریای شمال از 
تحریم های ضد ایرانی را تمدید کرده است.شرکت انگلیسی سریکا که ۵۰ درصد سهام 
میدان گازی رهام را در اختیار دارد در اطلاعیه ای اعلام کرد معافیت میدان نفتی رهام 
از تحریم ها علیه ایران تمدید شده است و بنابراین کلیه شرکت ها می توانند بدون ترس 

از مجازات آمریکا به ارائه کالا و خدمات در این میدان ادامه دهند.
ایران نیز ۵۰ درصد ســهام میدان گازی رهام را در اختیار دارد. شــرکت انگلیسی 
بریتیش پترولیوم که پیش تر مالک نصف سهام این میدان بوده است معتقد است این 
میدان 13۵ میلیون بشکه نفت خام و ۸۰۰ میلیون فوت مکعب گاز طبیعی را در خود 
تامین می شود.دوره معافیت تحریمی میدان گازی رهام در 31 ژانویه به پایان می رسید جای داده است. بر اساس آمارها، پنج درصد از نیاز روزانه انگلیس به گاز از این میدان 

که بر اســاس تصمیم اوفک این معافیت برای دو سال آینده تمدید شده است. دولت 
آمریکا در ژانویه ۲۰۲1 و تحت فشار لندن برای تامین نیازهای انرژی خود این میدان 
را از تحریم ها علیه ایران معاف کرد.میتچ فلگ مدیرعامل شرکت سریکا پیش تر گفته 
بود ایران هیچ نقشی در تصمیمات مرتبط با میدان رهام ندارد و هیچ منفعت اقتصادی 
از تولیدات این میدان نمی برد.در حالی وزارت خزانه داری آمریکا معافیت میدان رهام از 
تحریم ها علیه ایران را برای یک دوره دو ساله تمدید کرده است که اروپا تحت تاثیر جنگ 
اوکراین و ایجاد اختلال در صادرات نفت و گاز روسیه در بحران انرژی به سر می برد.

همچنیــن هفتــه گذشــته پایگاه خبــری بلومبرگ طــی گزارشــی از افزایش 
 صــادرات نفــت ایــران بــه بیــش از 1.3 میلیــون بشــکه در روز خبــر داده و

 نوشته بود دولت آمریکا در سایه جنگ اوکراین و کمبود انرژی در بازار چشم خود را 
به روی این مسئله بسته است.

مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی 

برنامه ریزان قرار دهند به گونه ای که روند چرخه آب دچار اختلال نشود و منتظر بارش ها به عنوان مسکنی 
برای رفع مشکل کم آبی نباشیم.

این استاد دانشگاه تهران، اقلیم را سامانه ای پیچیده  دانست که از مؤلفه های گوناگون نظیر اتمسفر، لیتوسفر، 
هیدروسفر و بیوسفر تشکیل می شــود که برهم کنش  بین این مؤلفه ها و بازخورد بین آنها شرایط اقلیمی 

یک منطقه را شکل می دهد.
شمســی پور ادامه داد: نخستین نکته ای که دررابطه با اقلیم شناسی باید موردتوجه قرار بگیرد، این است که 
منطقه موردمطالعه در کدام بخش از کره زمین قرار گرفته اســت. ایران در منطقه ای واقع شــده است که 
نوار بیابانی کره زمین قرار دارد؛ بنابراین مهم ترین مخاطره ای که اقلیم ســرزمینی ایران با آن مواجه است، 

خشکسالی است.
وی خشکی و کم آبی را مهم ترین ویژگی اقلیمی ایران و البته تهران به عنوان بخشی از این اقلیم دانست و 
خاطرنشان کرد: ایران در یک منطقه گذر بین مناطق حاره ای و معتدله با بارش های فراوان واقع شده است 
به گونه ای که در عین خشک و کم آب بودن، تحت تأثیر ناهنجاری های اقلیمی نظیر بارش های سیل آساست 
و نمونه آن را در تابســتان امســال با بارش هایی که از طریق مونســون های جنوب آسیا وارد کشور شد، 

مشاهده کردیم.
دانشــیار دانشکده جغرافیای دانشگاه تهران با بیان اینکه در چنین شرایطی، وقوع خشکسالی و بارش های 
سیل آســا کاملًا قابل پیش بینی است، ادامه داد: سال های اخیر که نظریه تغییر اقلیم با تأکید بر گرمایش 
جهانی مطرح شــده اســت، ما شاهد روند افزایش دمایی کره زمین بودیم و به عبارتی بیلان انرژی در کره 
زمین در طولانی مدت به صورت کلی مثبت بوده و در 1۰۰ سال گذشته به طور متوسط ۰.۷۹ درجه افزایش 

پیدا کرده است.
شمســی پور گفت: یکی از آثار این تغییر اقلیم  ناهنجاری هایی است که به صورت نوسان های بارشی اتفاق 
می افتد و فراوانی این رخدادها در طول  سال های گذشته افزایش یافته است به گونه ای که در یک سال شاهد 

بارش های سیل آسا و بلافاصله در ادامه شاهد یک سال بدون بارش هستیم.
وی افزود: البته منطقه گذر بودن ایران یک ویژگی دارد که چهارفصل بودن را شامل می شود و امکان تولید 
محصول های متنوع در مناطق مختلف کشــور را فراهم می کند و این  تنوع اقلیمی، موجب تنوع پوشــش 
گیاهی، تنوع زیســتی و زیستگاه ها، تنوع معیشتی، تنوع سکونت ها و فرهنگ ها می شود که از این ویژگی 

تاکنون استفاده مناسبی صورت نگرفته است.
ایــن اســتاد دانشــگاه خاطرنشــان کــرد: از طرفی به دلیــل ماهیــت اقلیمــی ایــران و قرارگرفتن 
 در یــک منطقــه گــرم و خشــک، بارگذاری هــای صنعتــی، فعالیت هــای کشــاورزی و جمعیتــی 
متناســب با توان اکولوژیکی ســرزمین انجام نشــده اســت و آثار آن را در تبدیل تالاب ها به مرداب ها و 

خشک شدن دریاچه ها مشاهده می کنیم.
شمسی پور با بیان اینکه یکی از دلایل پدیدآمدن شرایط کنونی، فاصله گرفتن مراکز تصمیم گیری و اجرایی 
و صنعتی با دانشگاه و تصمیم گیری های جزیره ای است، افزود: پیش بینی های اقلیمی که بر اساس مدل های 
گردش عمومی جو توسط چهار شرکت جهانی انجام می شود، نشان می دهد که خشکسالی و افزایش دمای 
هوا از چالش های جدید در ســطح خاورمیانه اســت به گونه ای که متوسط افزایش جهانی دما در سال های 
آینده چهار درجه اما برای منطقه خاورمیانه بین ۵.۵ تا ۶ درجه برآورد و در کنار این موضوع، افزایش گرد 

و غبارها به دلیل کاهش سطح آب های سطحی در این منطقه پیش بینی می شود.
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معاونرییسجمهورورییسسازماناداریواستخدامیگفت:هرروزتعطیلیدرکشور۲هزارو۴۰۰میلیاردتومانهزینهبرایدولتبرجامیگذارد.
میثملطیفیدرحاشیهآغازبکارهمایشملیبهرهوریدریزدافزود:۴۰درصدنیروهایدولتیدروزارتآموزشوپرورشمشغولبهفعالیتهستندکههرروزتعطیلیدراینبخش
قریببهیکهزارمیلیاردتومانبرایدولتهزینهدارد.ویخاطرنشانکرد:بدینترتیببرایتصمیماتمانبایدبهرهوریرامدنظرقراردهیمتابهنتیجهمطلوبدستیابیم.لطیفیدرادامه،
گفت:سندبررسیبهرهوریتصمیماتگذشتههمبایدتدوینشودودرهمایشملیبهرهوریهمبایدموردبحثوبررسیقرارگیردوفعالیتهایکهقبلاتصمیمگرفتهاندبررسیشود
زیرابرخیازصنایعوواحدهایپرآبخواهدرمناطقخشکایجادشدهاست.ویباطرحاینسوالکهچرابسیاریازشهرکهایصنعتیدرشهرهاییاستکهمسیربادبهسمتشهر

استوآلودگیراازبیرونبهداخلشهرمنتقلمیکند،پرسید:چرابهمکانیابیتوجهنشدهاست؟
نبایدتجربههایتلخگذشتهرافراموشکنیموبایدباسندبهرهوریازتکرارایناشتباهاتدرآیندهنیزجلوگیریشود؛اینمطالبهمقاممعظمرهبریورییسجمهوراست.

کشور با هر روز تعطیلی 
۲۴۰۰ میلیارد تومان 

متضرر می شود

علی بیرغدار    |   ایجاد شهرهای مولد در راستای تکمیل زنجیره های تولید، یکی از برنامه های راهبردی هرمزگان 
است و بسیاری معتقدند بهره برداری از این شهرها علاوه بر تحقق مهاجرت معکوس باعث اشتغال آفرینی فراگیر 

در پیرامون مناطق ساحلی خلیج همیشه فارس خواهد شد. با شهرهای جدید اقتصادی این استان آشنا شویم.

بی شک یکی از مهم ترین 
عوامل بیکاری در استانی 

همچون هرمزگان که 
دارای ظرفیت های 

کم نظیری در حوزه های 
مختلف اقتصادی همچون 

کشاورزی، دریا و صنایع 
و معادن است به رویکرد 

برنامه ریزان و مجریان 
سیاست های اقتصادی 
کشور بستگی دارد و با 

یک نگاه کلی به وضعیت 
هرمزگان مشخص 

می شود که پیشرفت و 
آبادانی با محوریت مردم 

در این منطقه طی سالیان 
متمادی در ادوار گذشته، 

از حد یک شعار فراتر 
نرفته بود.

نشانه پیشرفت؛ ایجاد شهرهای مولد پیرامون خلیج فارس

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1401/11/05
شماره : 1344

بحثایجادشهرهایمولدچندروزیاستکهرویمیزتحلیلگرانقرارگرفتهواظهارنظرهای
مختلفیپیرامونآنمیشود،برخیاجرایاینطرحدراستانهایجنوبیوساحلیکشورراباابهاماتی
مواجهمیدانندوبرخیهمبرعملیاتیشدنشتاکیددارندمنتهابایدببینیماجرایچنینطرحیچه

مزیتهاییداردوباچهموانعیمواجهاست!
محمدمخبرمعاوناولرییسجمهورچندیپیشبااشارهبهاینکهشهرهایبزرگدنیادرکنار
دریاومناطقساحلیهستند،گفت:بایددرکنارسواحلکشورشهرهایمولدایجادکنیمبهنحوی

کهاینشهرهاکاملاهوشمند،علمیوبرخوردارازامکاناتروزدنیاباشند.
ویازتمرکزامکاناتدرنقاطمرکزیوهدایتمردممناطقساحلیبهمرکزکشوربهعنواناشتباهی
تاریخییادکردوافزود:اگرشهرهاومناطقساحلیکشوربهشهرهاییمرفه،مولدوتاثیرگذارتبدیل

شوند،شاهدمهاجرتمعکوسوترغیبمردمبهسکونتدراینشهرهاخواهیمبود.
مخبربااشارهبهطراحیوبرنامهریزیانجامشدهبرایایجادپنجشهرساحلیدرفازنخستِطرح،
تصریحکرد:بایدفازنخستباسرعتاجراییوعملیاتیشود.البتهممکناستموانعوپیچیدگیهایی

درمسیراجراوجودداشتهباشدکهایننواقصدرفراینداجرامرتفعخواهدشد.
مسلمااهمیتاجرایچنینطرحیبرکسیپوشیدهنیستوآنچهموردسوالوتحلیلقرارمیگیرد،

اساسوهدفطرحنیستبلکهچگونگیاجرا،موردسوالاست.
یکیازســوالاتوابهاماتیکهمطرحمیشــودایناستکهمهاجرتمردمدرکشورماپیرامون
صنایعاســتتاســواحلودریا،بنابراینایجادشــهرهایمولداقتصادیمبتنیبرکشاورزیدرنوار

ساحلی،جایتردیددارد.
نکتهایکهبایدبهآناشارهکنیم،اتفاقامهاجرپذیربودنشهرهایساحلیاستواینموضوعبه
خوبیدراستانهاییهمچونهرمزگانوسیستانوبلوچستان)منطقهچابهار(قابلمشاهدهاستو
بایکبررسیسادهمتوجهمیشویمجمعیتقابلتوجهیازساکناناینمناطقِساحلیراهموطنانی
تشکیلمیدهندکهازسایراستانهابهاینپهنههامهاجرتکردهاندوهریکبهانجامفعالیتاقتصادی

درحوزهایدلخواهمشغولهستند.
درواقــعمیتــواناینطورگفتکهبایدظرفیتپذیرشِجمعیتدراینمناطقافزایشپیداکند،
کسانیکهسالهادرمناطقجنوبیکشورزندگیکردهاندمیگویند؛افرادزیادیبرایتغییردروضعیت
اقتصادیزندگیخودتمایلدارندبهشهرهایساحلیجنوبکشورنقلمکانکننداماوقتیمیبینند
کهامکاناتشهرهایساحلیباشهرمحلسکونتفعلیشانمتفاوتاستدچارتردیدمیشوندواین
یعنیاگرشهرهایساحلیجنوبکشورزیرساختمناسبوگنجایشپذیرشجمعیتجدیدراداشته
باشندقطعاجمعیتقابلتوجهیبرایآغازیکفعالیتاقتصادیپررونقراهیاینمناطقخواهند

شد.یکیازاینمناطق،استانِاقتصادیِهرمزگاناست.
معاوناولرییسجمهوربهخوبیازاینموضوعآگاهیداشتهکهگفتهبود:بایددرکنارسواحل

ایران زمین  

 اقدامات ارزشمندی در حوزه سرمایه گذاری های 
داخلی و خارجی انجام شده است

معــاوناولرئیــسجمهــورگفــت:باوجــودتمام
کارشکنیهاییکهازسویبیگانگانمیشود،خوشبختانه
اقداماتبسیارخوبیدرحوزهسرمایهگذاریهایداخلی

وخارجیکشوردرحالانجاماست.
محمدمخبردرنشســتبــافرماندارانومســوولان
منطقهسیستانکهدرمحلفرمانداریزابلبرگزارشد
اظهارداشت:دولتاقداماتبسیارخوبیدرزمینهاشتغال
ومسکندرسطحکشوربویژهسیستانوبلوچستاندر

حالانجامدارد.
ویبیانکرد:اقداماتدولتدرزمینهمبارزهباکرونادر
سطحکشورچشمگیربودبهطوریکهروزانه۷۰۰تا۸۰۰
نفربراثراینویروسمنحوسجانخودشانراازدست

میدادندوخانوادههایزیادیداغدارمیشدند.
معاوناولرئیسجمهوربااشــارهبهمشکلاتکمآبی
سیستانوبلوچستانگفت:ایناستاندرکناردریاست
ویکدریاییهماززیرخاکاینمنطقهمیگذردومااز
تمامامکاناتبرایبرطرفکردنمشکلاتکمآبیاستان

استفادهخواهیمکرد.
ویادامهداد:انتقالآبازدریایعمانواستفادهازظرفیت
آبهایژرفدرسیستانوبلوچستانبرایبرطرفکردن
مشکلاتکمآبیایناستاندردستورکاردولتاستکه

امیدواریماینمشکلاتهرچهسریعتربرطرفشود.
مخبربیانکرد:برایبرطرفکردنمشــکلاتکمآبی
سیستانوبلوچســتانبهطورجدپیگیردریافتحقابه

هیرمندازکشوردوستوبرادرافغانستانهستیم.
ویبابیاناینکهحقابهایکهماازکشورهمسایهطلب
داریماینراباقدرتدنبالخواهیمکردافزود:باتوجهبه
تعاملاتیکهدراینزمینهوجودداردوآنهابهمانیازدارند
وماهمبهآنهانیازداریمبلاخرهنمیتوانیمحقوقهمدیگر

رانادیدهبگیریموحقابهبایددریافتشود.
معاوناولرئیسجمهورتصریحکرد:امیدواریمبادریافت
حقابه،بهرهگیریازآبهایژرفوانتقالآبازدریایعمان
بتوانیمطی۲تاسهسالآیندهچیزیبهناممشکلآبدر

سیستانوبلوچستانوکشوروجودنداشتهباشد.
ویاظهارداشت:طرحانتقالآبازدریاازطریق۶خطی
کهطراحیشدهانجاممیشودکهعملیاتاجراییبرخی

ازاینخطوطآغازوبرخیهمتازهشروعخواهدشد.
مخبرتصریحکرد:امیدواریمازطریقطرحانتقالآباز
دریاحداقلدربخشصنعتودربرخیازمناطقبرای
بخشآشامیدنیدریزد،کرمان،اصفهانخراسانجنوبی،
خراســانرضوی،خراسانشــمالیوبویژهسیستانو
بلوچستانمشکلاتکمآبیایناستانهارابرایهمیشه

برطرفکنیم.
ویبااشارهبهخســارتهایناشیازســرمابهبخش
کشاورزیمنطقهافزود:گلخانهدارانسیستانوبلوچستان
کهدرسرمایاخیرایناستاندچارخسارتشدندازطریق
کمکبلاعوضوهماعطایتسهیلاتبانکیبهآنانکمک

خواهیمکرد.

کشورشهرهایمولدایجادکنیمبهنحویکهاینشهرهاکاملاهوشمند،علمیوبرخوردارازامکاناتروزدنیاباشند.
دراینخصوصباکارشناسانمتعددیدرحوزههایاقتصادیوشهرسازیصحبتکردیمکهچکیدهکلامشاناینبود
هرمزگانیکیازاستانهایمهاجرپذیربودهوهمینموضوع،ضرورترشدزیرساختهایاقتصادیتوامانباافزایشجمعیت
رادرایناستاندوچندانکردهاست.یعنیبرسراینکههرمزگانمهاجرپذیراستیانههیچبحثیوجودنداردبلکهجانکلام
ایناستکهاگردرایناستانزمینهبرایحضورجمعیتجدیدفراهمشودقطعا،مهاجرتازشهرهایپرتراکموکمظرفیت
بهاینمناطقانجامخواهدشد.اتفاقایکیازبایدهایاجرایاینطرحهمهوشمندشدنوضرورتبرخورداریاینمناطق

ازامکاناتمناسبوبروزاست.
نکتهمهمدیگردرخصوصمزیتهایایجادشهرهایمولد،ایجادشغلهایجدیدوکاهشنرخبیکاریمناطقجنوبی

استوچهکسیهستکهنداندهرمزگانجزولیستاستانهایبانرخبیکاریبالاقراردارد.
بیشــکیکیازمهمترینعواملبیکاریدراســتانیهمچونهرمزگانکهدارایظرفیتهایکمنظیریدرحوزههای
مختلفاقتصادیهمچونکشاورزی،دریاوصنایعومعادناستبهرویکردبرنامهریزانومجریانسیاستهایاقتصادیکشور
بستگیداردوبایکنگاهکلیبهوضعیتهرمزگانمشخصمیشودکهپیشرفتوآبادانیبامحوریتمردمدراینمنطقه

طیسالیانمتمادیدرادوارگذشته،ازحدیکشعارفراترنرفتهبود.
اینککهرفعبیکاریوپیشرفتوآبادانیجزوبرنامههایاصلیدولتمردمیاست،درهرمزگاننیزبهاینمقولهتوجه
جدیشدهودرهمینراستااحداثشهرهایمولدیهمچوننساجی،فولاد،گلخانه،شیشهوشهرمیگودردستورکارقرار

گرفتهاستکهدراینمجال،مختصرابهمعرفیشهرنساجیمیپردازیم.

 »شهری ۳۰ هزار هکتاری در شرق هرمزگان«
بهگفتهمدیرامورزراعتسازمانجهادکشاورزیهرمزگان:دولتباهدفحمایتازکشتهایراهبردیوواقعیسازی

قیمتکالاهایاساسی،جذابیتکشتمحصولاتیهمچونپنبهراافزایشدادهاست.
سیدرضاامیریزادهاظهارکرد:تاپیشازاین،تنهادرشهرستانحاجیآباد۲۵۵هکتارکشتپنبهبامتوسطتولیدسهتنُ
درهکتاراختصاصداشتکهبهاینمیزان۳۳۰هکتارسطحکشتجدیددرشهرستانجاسکافزودهشدومیزانسطح

زیرکشتهرمزگانبهرقمقابلتوجه۵۸۵هکتاررسید.
امیریزادبابیاناینکهجاسکقراراستبهقطبتولیدپنبهدرهرمزگانتبدیلشود،گفت:هدفماتنهااختصاصزمین
وکشتپنبهدرشهرستانجاسکنیستبلکهقراراستدراینمنطقهشرقییکشهرنساجیوکارخانههایمرتبطباپنبه

درحوزهنساجینیزایجادوراهاندازیشود.
قراراستدراینمنطقهشرقییکشهرنساجیوکارخانههایمرتبطباپنبهدرحوزهنساجینیزایجادوراهاندازیشود.

خودکفایهرمزگاندرتولیدپنبهطیسهسال

 تفاوتِ بهره وری، روشن شد
مدیرکلجهادکشاورزیهرمزگاننیزبااشارهبهاینکهطبقبرنامهریزهایانجامشدهازسویدولتسیزدهمایناستانتا
سهسالآیندهدرزمینهتولیدپنبهبهخودکفاییمیرسد،تصریحکرد:کشتپنبههمراهبااستقرارصنایعآنمیتواندبرای

بیشاز۲هزارو۵۰۰نفردراستانایجادشغلکند.
عباسمویدیباابرازخرسندیازتبدیلشدنشهرستانجاسکبهقطبتولیدپنبهدرهرمزگانبیانکرد:بهطورمتوسط
عملکردمادراستاندرزمینهتولیدخالصپنبه)وش(افزونبرسهتندرهرهکتاراستکهاینرقمدرکشور۲هزارو۷۴۰
کیلوگرمبرآوردهشدهواینتفاوتبهرهورینشاندهندهایناستکهعملکردهرمزگاندرحوزهکشتوتولیدپنبهمطلوباست.
طبقاعلامکارشناسانخبرهجهادکشاورزی؛صنعتکشتپنبهاشتغالزاییبالاییرابههمراهداردوبرایهرهکتاراراضی
زراعیبهصورتمستقیموغیرمستقیمبینسهتاپنجنفرنیرویانسانیتخمینزدهشدهاستکههمینامرباعثارتقای
اقتصادکشاورزان،منطقهوکشورخواهدشد.حالتصورکنیداگرتمامیزنجیرههایتولیدحوزهنساجیدرمنطقهجاسک

متمرکزشودچهتحولیدراشتغالاینمناطقکمبرخورداررقمخواهدخورد...

 عبور از بیکاری با ایجاد شهرهای مولد
استاندارهرمزگانبابیاناینکههموارهبهدنبالطرحهایضدفقرهستیم،گفت:نیازمندصنایعیهستیمکهمزایاینسبی
کشوررادرطیفگستردهایازمردمتوزیعوباعدالتوایجاداشتغالانبوهمطابقتداشتهباشدودرهمینراستاساخت

شهرهایمولددردستورکارگذاشتهشدهاست.
مهدیدوســتیضمناشارهبهسابقهکشــت۲۵۵هکتاریپنبهدرهرمزگانسهماشتغالصنعتنساجیرابهنسبت
سرمایهگذاری،بالادانستوبیانکرد:زیرساختهایمهمکشاورزی-دامیوپتروشیمیکهلازمهاینصنعتهستند،در
هرمزگانوجودداردوتوجهبهبازارهایگستردهداخلیوهمسایگان،موجبسرعتبخشیدرتوسعهاینصنعتخواهدشد.
ویهمچنینکشتچهارهزارو۵۰۰اصلهدرختتوتباروشهاینوینتراکمیدرحاجیآباد،رودانومینابرابخش
تکمیلیزنجیرهکشاورزیشهرنساجیعنوانکردوگفت:برایتولیدابریشم۱۰۰نفر،نوغانداریراآموختهاندوجهتایجاد

همزمانواحدهایپتروشیمیمرتبطبانساجینیزمذاکراتخوبیباهلدینگهاوشرکتهایبزرگداشتهایم.
دوستیبااشارهبهاینکهشهرنساجیدرزمینیبهمساحت۳۰هزارهکتاراحداثمیشود،ادامهداد:صنایعتبدیلی-فرآوری
همبرایاستفادهازکنجالهودانههایروغنیراهاندازیوپشتیبانیمیشودکهاینترکیبمزیتهاینسبی،شهرنساجی
جاسکرابیرقیبمیکند.استاندارهرمزگانباتاکیدبراینکههرآنچهمیخوریمومیپوشیمبایدازخودمانباشد،گفت:
اینمهموایجاداشتغالقابلتوجهدرشهرنساجیهرمزگانقابلتعریفاستومدیران،کارشناسان،ناظرانوسرمایهگذاران

بایددراینکاربزرگکهپشتوانهعقلیواعتقادیوعلمیدارد،جهادیعملکنند.
ویبابیاناینکهدراستانهرمزگانایجادشهرهاینساجی،شیشه،میگو،گلخانهوفولاددردستورکاراست،تاکیدکرد:
هرمزگان،گنجپنهانفرصتهااستودردولتمردمیبهدنبالآنهستیمعلاوهبرشناساندناینفرصتهابهسرمایهگذاران،

توسعهمبتنیبرسرمایهگذاریرابرنامهدار،هدفمندوراهبردیدنبالکنیم.

تولیدات پتروشیمی به ۱۴۰ میلیون تنُ خواهد رسید
معاونوزیرنفتومدیرعاملشــرکتملیصنایعپتروشیمیگفت:تاپایان
برنامههفتمتوســعهظرفیتتولیداتصنعتپتروشیمیکشوربه۱۴۰میلیون

تنُخواهدرسید.
مرتضیشاهمیرزاییدرحاشیهبازیدازتوانمندیهاودستاوردهایپروژههای
سهگانهنفتوانرژیگروهگسترشانرژیپاسارگادوشرکتهایزیرمجموعه
آندرجزیرهقشمدرپاسخبهاینسوالکهچهبرنامههایبرایساختپارک
هایپتروشیمیاییدراینجزیرهدارید،اظهارکرد:باتوجهبهاینکهدرآستانه
آغازدههفجروچهلوچهارمینسالگردپیروزیانقلاباسلامیقرارداریمباید
بگویمکهصنعتپتروشیمیکشورماندرروزطلوعخورشیدانقلاببسیارلاغر

بودوفقطیکونیممیلیونتنُمحصولدرطولسالتولیدمیکرد.
ویادامهداد:امااکنونکهدرآســتانهآغازچهلوچهارمینبهارآزادیو
دههمبارکفجرانقلاباسلامیقرارداریم،تولیداینصنعتبالغبر۹۰میلیون
تنُاستکهافتخاربزرگیبرایکشوریاستکهدشمنانشدرتمامیاینسال
هابااعمالتحریمهایناجوانمردانهپشتسرهمومحدودیتهایتوسعهای

مشکلاتیرابرایصنایعآنفراهمکردهاند.
معاونوزیرنفتومدیرعاملشــرکتملیصنایعپتروشیمیکشورتوضیح
داد:بهفضلالهیبرایدهههایآیندهصنعتپتروشیمیکشورروزهایبسیار
باشکوهیراخواهدداشتوتکمیلزنجیرهارزشوبومیکردنهمهفناوریها
نظیرساختکاتالیستها،دانشفنی،کالاوتجهیزاتازجملهموضوعاتیاست

کهدردستورکاروزارتنفتوصنعتپتروشیمیقراردارد.
شاهمیرزاییاضافهکرد:دررابطهباحوزههاوهابهایجدیدازجملههاب
مکران،جاسکوجزیرهقشمدربعضیازمناطقمحدودیتهایزیستمحیطی
داریمکهبایستیسازمانمحیطزیستاعلامنظرقطعیکند،اینشرکتدرهر
منطقهایکهســرمایهگذارانآمادهشوند،منابعمالی،اهلیتمالیوتخصصی
آنهابرایواحدمدیریتسرمایهگذاریشرکتملیصنایعپتروشیمیاحرازشود،

آمادهاستکهدرآنجامراحلاجراییراآغازکند.
ویدرپاسخبهاینسوالکهچهتعدادطرحپتروشیمیدرکشوردردست
احداثاست،گفت:برایاحداثاینطرحهامجوزهایزیادیصادرشدهاست،
اماآنچیزیکهدرحالحاضردردستاجراست،حدود۱۰۰طرحپتروشیمی
استوتیمتخصصیاینشرکتبهصورتمرتبومنظمدرحالنظارتآنهاست
کهاینطرحهامطابقبرنامهاجراشــوند،چراکهبخشــیازاینطرحهامانند
زنجیرهاســتوطرحهایبالادســتیادامهوفعالیتشانبهطرحهایپایین

دستیبستگیداردوتولیدآنهاخوراکواحدهایبعدیاست.

معاونوزیرنفتومدیرعاملشرکتملیصنایعپتروشیمیکشورگفت:ان
شاءاللهتاپایانبرنامههفتمتوسعهتولیدوظرفیتنصبشدهصنعتپتروشیمی
نزدیکبه۱۴۰میلیونتنُخواهدرسید،البتهبرنامههشتمتوسعهشرکتملی
صنایعپتروشــیمینوشتهشدهاست،اگرچهباتوجهبهتغییرشرایطکهپیش
میآیدوسیاستیکهدولتسیزدهمبرایتکمیلزنجیرهارزشدردستورکار
قرارداردممکناستماتغییراتیدرآنایجادکنیمکهمحصولاتپتروشیمی
دارایارزشافزودهبیشتریشود.بازدیدازبرجتقطیراتمسفریکوخلاوکوره
اتمسفریکنخستینپالایشگاهنفتفوقسنگینایران)پالایشگاهنفتسنگین
پاسارگادقشم(بزرگترینواحدتولیدکنندهقیردرکشورباظرفیتیکمیلیون
 ،AH۷۰ و VG۴۰ ،۱۰۰/۸۵ ،۷۰/۶۰ ،۵۰/۴۰ تنُ در سال با تولید قیر در گریدهای
دیدنتوربینبرق،اتاقاحتراق،کمپرسوروتوربینگازسهتیکهنیروگاهتولید
همزمانبرق،آبوبخارپاسارگادقشمازمهمترینقسمتهایبازدیدمعاون

وزیرنفتومدیرعاملشرکتملیصنایعپتروشیمیکشوربود.
اینپالایشگاهکهیکیازشرکتهایزیرمجموعههلدینگگسترشانرژی
LFSپاســارگادمحسوبمیشود،تواناییعرضهسالیانه۸۰۰هزارتنُمحصول
بــهعنوانخوراکویژهواحدهایپالایشــیدربازارهایداخلیوخارجیرابا
داشــتناســکلهتخصصیبارگیریفلهمحصولاتدارااستونخستینواحد

پالایشیجزیرهقشماست.
فازنخستاینپالایشگاهباظرفیت۳۵هزاربشکهدرروزدردیماه۱۴۰۰

باحضورآیتاللهسیدابراهیمررییسدولتسیزدهمبهبهرهبرداریرسید.
پالایشگاهنفتقشمنخستینپالایشگاهنفتفوقسنگینکشوراستکهبر
مبناینفتسنگیناستخراجشدهازمیادینسروشونوروز،غربکارونولایه

نفتیکوروشطراحیشدهاست.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

محمد فندرسکی 
رئیس اداره ثبت اسناد واملاک آق قلا

سازمان ثبت اسناد واملاک کشور 
حوزه ثبت ملک آق قلا 

قانـون  اجرائـی  نامـه  آئیـن   13 ومـاده  قانـون   3 مـاده  موضـوع  اختصاصـی   آگهـی 
تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی سـاختمان های فاقـد سـند رسـمی برابـر رای 
 شـماره 140160312008002704 تاریـخ 1401/09/08 هیـات موضـوع قانـون 
تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمان های فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در 
واحد ثبتی شهرسـتان آق قلا  پرونده کلاسه 1400114412008000244 تصرفات 
مالکانـه و بلامعـارض متقاضـی آقـای بابـا قلـی شـیر محمـد لـی  فرزنـد نـوری به شـماره 
شناسـنامه 21 کـد ملـی 4979763677 صـادره از آق قـلا در6دانـگ یک قطعه زمین 
 بـا بنای  احداثی به مسـاحت 438/61 مترمربع ، درقسـمتی از باقیمانـده 6دانگ پلاک 
شماره 4 – اصلی واقع در اراضی قریه  یلمه مشهور به یلمه خندان بخش 13 – حوزه 
ثبتی ملک شهرستان آق قلا ازسهمی اصلاحات ارضی تائید گردیده است  لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در 2 نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شـود درصورتی که اشـخاص 
نسـبت بـه صدور  سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می تواننـد از تاریخ 
انتشـار اولیـن آگهـی به مدت 2ماه اعتـراض خود را به این اداره  تسـلیم و پس از اخذ 
رسـید ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض ، دادخواسـت خـود را بـه مراجع 
قضایـی تقدیـم نماینـد . بدیهـی اسـت درصـورت انقضـای مدت مذکـور و عـدم وصول 

اعتـراض طبـق مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد . م الف 13908
تاریخ انتشار نوبت اول : سه شنبه 1401/10/20
تاریخ انتشار نوبت دوم : چهارشنبه 1401/11/05

حمیدرضا حسین پور
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان شاهرود
از طرف رضا طالع زاری

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
حوزه ثبت ملک شاهرود

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه
 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابـر رای شـماره ۱۴۱۰۱٦۰۳۲9۰۱۰۰۰۳۱۸۳ مـورخ ۳۰/ ۱۴۰۱/۰9 هیـات 
اول / دوم موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمان های 
فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شـاهرود تصرفات مالکانه 
بلامعـارض متقاضـی آقـای / خانـم امیـر فرزامی فرزند هاشـم به شـماره شناسـنامه 
۱۳9۸ صـادره از شـاهرود در ٦دانـگ یـک بـاب انبار بـه مسـاحت ۳۱۳.۷ متر مربع 
قسـمتی از پـلاک ۴۰۴٦ اصلـی واقـع در بخـش یک شـاهرود خریداری با واسـطه از 

جـواد مدرسـی احـد از ورثـه محمـد علی مدرسـی محرز گردیده اسـت.
 لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در ۲ نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی می شـود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی به مدت ۲مـاه اعتراض خـود را به ایـن اداره 
تسـلیم و پس از اخذ  رسـید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض دادخواست 
خـود را بـه مراجـع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اسـت در صورت انقضـای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد. ۱۴۳9۱۳۰
تاریخ انتشار نوبت اول: سه شنبه  ۲۰ / ۱۰ / ۱۴۰۱
تاریخ انتشار نوبت دوم: چهار شنبه  ۵ / ۱۱ / ۱۴۰۱

محمد فندرسکی 
رئیس اداره ثبت اسناد واملاک آق قلا

سازمان ثبت اسناد واملاک کشور 
حوزه ثبت ملک آق قلا 

قانـون  اجرائـی  نامـه  13آئیـن  مـاده  و  قانـون   3 مـاده  موضـوع  اختصاصـی   آگهـی 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
140160312008002701 تاریخ  1401/09/08هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
 وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان 
آق قـلا پرونـده کلاسـه 1400114412008000245تصرفـات مالکانـه و بلامعـارض 
متقاضـی آقـای بابـا قلی شـیر محمد لـی فرزند نـوری به شـماره شناسـنامه 21 کد ملی 
4979763677 صـادره از آق قـلا 6دانـگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مسـاحت 
436/46 مترمربـع، درقسـمتی از باقیمانـده 6دانـگ پلاک شـماره 4 – اصلـی واقع در 
 اراضـی قریـه یلمـه مشـهور بـه یلمـه خنـدان بخـش 13 – حـوزه ثبتی ملک شهرسـتان 
آق قـلا ازسـهمی اصلاحـات ارضی تائید گردیده اسـت لذا به منظـور اطلاع عموم مراتب 
در 2نوبـت بـه فاصلـه 15روزآگهـی می شـود درصورتی که اشـخاص نسـبت بـه صدور 
سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
بـه مـدت 2مـاه اعتـراض خـود را به این اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
 بدیهـی اسـت درصـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصول اعتـراض طبـق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد .م الف :13910
تاریخ انتشار نوبت اول : سه شنبه 1401/10/20
تاریخ انتشار نوبت دوم : چهارشنبه 1401/11/05
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علی قلی زاده بازیکن ایرانی شارلوا که تا سال ۲۰۲۵ با این باشگاه بلژیکی قرارداد دارد، با اعلام مشکلات شخصی و خانوادگی به دنبال جدایی از شارلوا است.
 علی قلی زاده وینگر ایرانی که در سال ۲۰۱۸ از باشگاه سایپا تهران به شارلوا بلژیک پیوست، این روزها در صدد جدایی از شارلوا است.

قلی زاده که پیش از جام جهانی ۲۰۲۲ قطر قراردادش را با شــارلوا تا ســال ۲۰۲۵ تمدید کرده بود، به دلیل آنچه که مشــکلات شــخصی و خانوادگی عنوان کرده است، قصد دارد 
رضایت شارلوا را برای جدایی اش جلب کند.قلی زاده در دو بازی اخیر خود برای شارلوا عملکرد انتقادبرانگیزی داشت و در دیدار این هفته »گورخرها« با کلاب بروژ حتی در لیست ۲۰ 
نفره تیمش قرار نگرفت.هرچند رسانه های بلژیک در روزهای گذشته اعلام کرده اند قلی زاده از خاورمیانه پیشنهاداتی دارد اما این بازیکن در مذاکره با باشگاه شارلوا خبر داده است 

همسرش به خاطر مسائل و مشکلات پزشکی به ایران بازگشته است و برای همین نیاز است که قراردادش را با طرف بلژیکی فسخ کند.
از سوی دیگر از تیم اتحاد کلباء امارات با سرمربیگری فرهاد مجیدی هم به عنوان یکی از مشتریان قلی زاده نام برده می شد که هنوز این خبر هم تایید نشده است. 

بازیکن ایران به دنبال 
فسخ اورژانسی قرارداد با 
باشگاه شارلوا

  دلیل استارت ضعیف رونالدو در عربستان 
چه بود؟

اسطوره فوتبال عربستان دلیل استارت ضعیف 
رونالدو را بیان کرد.

کریســتیانو رونالدو ابرســتاره پرتغالی هفته  
جــاری اولین بازی اش را بــرای النصر در لیگ 
عربســتان انجام داد ولــی در اولین گام نمایش 

چندان خوبی نداشت.
النصــر در  این بازی موفق شــد الاتفاق را با 
نتیجه یک بر صفر شکست دهد. تالیسکا ستاره 
برزیلــی زننده گل پیروزی بخش النصر شــد و 

رونالدو در سایه این بازیکن قرار گرفت.
در همین رابطه فواد انور ستاره سابق النصر و 
الشباب دلیل عملکرد ضعیف رونالدو در اولین گام 
را این طور بیان کرد: کریستیانو به دلیل بازیکنان 
النصر  و پاس های اشتباه آنها عملکردی ضعیف 

مقابل الاتفاق داشت.
وی افزد: امیدوارم بازیکنان النصر در تمرینات 
بدانند که توپ را به چه نقاطی بفرستند تا رونالدو 
از توانایی هایش استفاده کند. مخصوصا بازیکنان 
خط حملــه باید ویژگی رونالدو را بدانند و به او 
کمک کنند.اسطوره فوتبال عربستان ادامه داد: 
رونالــدو در صحنه گل تالیســکا از هوش خود 
استفاده کرده و باعث شد تا دو بازیکن خط دفاع 
الاتفاق را به طرف خود کشــاند تا تالیسکا گل 

پیروزی را بزند.

 پرسپولیس با مهاجم برزیلی به توافق 
رسید

باشگاه پرسپولیس به توافقات کلی با مهاجم 
برزیلی شــاغل در لیگ ژاپن دســت پیدا کرده 
و احتمــالا به زودی قــرارداد همکاری به امضاء 
خواهد رسید. باشگاه پرسپولیس برای جانشینی 
یورگــن لوکادیا در این تیم به دنبال جذب یک 
مهاجم خارجی رفت و در این بین مذاکراتی هم 
با چند بازیکن انجام شد. این مذاکرات با یکی از 
مهاجمان به ثمر نشسته و در صورتی که مسأله 
خاصــی به وجود نیاید، ایــن بازیکن برزیلی به 
زودی به تهران می آید.لئاندرو مارکوس پروچنا 
پریرا بازیکن برزیلــی تیم گامبا اوزاکای ژاپن با 
مسئولان پرسپولیس به توافقات کلی دست پیدا 
کردند و مذاکرات برای یکی دو بند همچنان ادامه 
دارد اما به نظر می رســد که باید این همکاری را 

قطعی دانست.
این بازیکن در تیم هــای پالمیراس برزیل و 
کلوب بروژ بلژیک بازی کرده و بازیکن توانمندی 
است. حضور این بازیکن به نوعی می تواند جای 
خالی لوکادیا را پــر کند.این مهاجم برزیلی که 
۱9۰ ســانتی متر قد دارد را به احتمال زیاد باید 
پرسپولیسی بدانیم. او تا 3۰ ژانویه با باشگاه گامبا 
اوزاکا قرارداد دارد و بعد از آن می تواند به عنوان 

بازیکن آزاد به پرسپولیس بپیوندد.

 هافبک طراح تیم اهوازی آماده بازی 
می شود

هافبک تیم فوتبال فولاد خوزســتان از روز 
شنبه به تمرینات تیم فولاد اضافه شد.

فرشــید اســماعیلی در ابتدای فصل جاری 
مصدوم شد. او در اردوی آماده سازی این تیم در 
ترکیه، آسیب دید و بعد از بررسی ها مشخص شد 
رباط صلیبی پاره کرده است. اسماعیلی در 7 ماه 
گذشته به کارهای درمانی و فیزیوتراپی مشغول 
بود و از روز شــنبه هفته جاری به تمرینات تیم 
فولاد خوزستان ملحق شد.این بازیکن دویدن را 
آغاز کرده و همزمان تمرینات بدنسازی خود را هم 
پیش می برد. اسماعیلی ظرف یک ماه آینده کاملا 
آماده خواهد بود تا بتواند فولاد را در رقابت های 

لیگ برتر و لیگ قهرمانان همراهی کند. 

لیگ  ارزانترین گل های  زننده   طارمی 
قهرمانان اروپا

مطالعات منتشر شــده از سوی یک انجمن 
برزیلی نشان می دهد مهدی طارمی مهاجم ایرانی 
باشگاه پورتو زننده ارزانترین گل های این فصل از 

رقابت های لیگ قهرمانان اروپا است.
 مرحله گروهی لیگ قهرمانان اروپا در حالی 
به پایان رســید که مهدی طارمی مهاجم ایرانی 
باشگاه پورتو یکی از ستاره های این رقابتها بود 
و موفق شد پنج گل برای تیمش به ثمر برساند.

پورتــو در مرحلــه یک هشــتم بــه مصاف 
اینترمیلان ایتالیا می رود و هواداران فوتبال ایران 
و باشگاه پورتو امیدوار به تکرار درخشش طارمی 

در این دیدار حساس هستند.
اما نتایج منتشــر شــده از یــک مطالعه در 
وب ســایت Sambafoot برزیــل کــه به خاطر 
 Samba« اعطای یک جایزه بیــن المللی با نام
d»ouro« معروف اســت نشان می دهد طارمی 
زننده ارزانترین و بــه صرفه ترین گل های لیگ 
قهرمانان اروپا است.شــاید در نــگاه اول گفتن 
ارزان تریــن گل های طارمی در لیگ قهرمانان 
عجیب به نظر برسد، اما این نتیجه ای است که 
از بررسی ها و آنالیز این انجمن و رسانه برزیلی 

منتشر شده است.

هر چه به امر 
ورزش و تن درستی 

جامعه بپردازیم، 
سرمایه گذاری 

کرده ایم.

قراردادهای که در متن آنها دقت نکردیم 

فدراسیون بسکتبال به دنبال جذب مربی خارجی برای تیم ملی بانوان است 
نایب رئیس فدراسیون بسکتبال از جذب گزینه خارجی برای حضور در راس کادر فنی تیم ملی 

بانوان خبر داد و اینکه رایزنی هایی ابتدایی در این زمینه آغاز شده است.
فتانه ملک با تاکید بر اینکه در فدراســیون بسکتبال فعالیت های بخش بانوان به عنوان یکی از 
اولویت ها مورد پیگیری قرار می گیرد، گفت: این فعالیت ها در بخش آموزش و اســتعدادیابی 
همزمان با توجه ویژه به تیم های ملی پیگیری می شود. در هر دو بخش برنامه هایی داریم هم 

همزمان با هم پیگیر اجرا و به سرانجام رساندن شان هستیم.
وی در مورد تیم ملی بســکتبال بانوان )۵ نفره( و برنامه های موردنظر برای این تیم خاطرنشان 
کرد: با حضور قدرت هایی مانند چین، ژاپن و اســترالیا در قاره آســیا باید برنامه های اصولی و 
هدفمندی تدارک دیده شود تا بتوان طی سال های آینده به سطح این تیم ها رسید. بسکتبال 
بانوان ایران فعلا در گروه B آسیا قرار دارد بر همین اساس صعود از این گروه برنامه اصلی برای این 
تیم است.نایب رئیس بانوان فدراسیون بسکتبال با یادآوری اینکه تا پیش از این افسانه متشرعی 
هدایت تیم ملی بسکتبال بانوان را بر عهده داشت، تصریح کرد: برای صعود به جمع مدعیان قاره 
آسیا همکاری با یک گزینه خارجی با عنوان سرمربی را در برنامه قرار داده ایم. رایزنی هایی ابتدایی 
در این زمینه هم آغاز شده است. پیگیر هستیم تا بتوانیم با در نظر گرفتن همه جوانب بهترین 

گزینه ممکن را در اختیار بگیریم.
»پیش از این فدراسیون بسکتبال متقاضی اعزام تیم ملی ۵ نفره بانوان به بازی های آسیایی شده 
بود. در صورت موافقت با این درخواست، این تیم با هدایت مربی خارجی در بازی ها شرکت می 

کند؟«، ملک در پاســخ به این پرسش گفت: هنوز در مورد این اعزام نتیجه قطعی حاصل نشده 
اســت. در مورد مربی خارجی و جذب آن هم هنوز به نتیجه قابل استنادی نرسیده ایم. بنابراین 
وضعیت مان در این زمینه مشخص نیست. قطعا هر دو موضوع را همزمان پیگیری می کنیم. هر 

زمان جذب مربی خارجی قطعی شود، استارت همکاری را می زنیم.
وی در عین حال خاطرنشــان کرد: جذب مربی خارجی به منزله نفی مربیان داخلی نیست. به 

توانایی مربیان داخلی شــک نداریم اما برای تســریع در روند حرکتی نیازمند یک گام جهشی 
هستیم که همکاری با مربی خارجی لازمه آن است. به طور حتم از دانش مربیان داخلی کماکان 

بهره مند خواهیم بود.
وی در مورد بســکتبال سه نفره و فعالیت های تیم ملی این بخش نیز گفت: در بخش سه نفره 
فعالیت ها تا حدی متفاوت پیگیری خواهد شــد. در این بخش بیشــتر روی فعالیت باشگاه ها 
متمرکز خواهیم بود تا از این طریق پشتوانه سازی لازم برای تیم ملی انجام شود.نایب رئیس بانوان 
فدراسیون بسکتبال بر مورد توجه قرار گرفتن دو مقوله آموزش و استعدادیابی در این فدراسیون 
تاکید کرد و گفت: معضلی که در فدراســیون بســکتبال با آن مواجه بودیم، آموزش سیلقگی و 
غیریکســان بود. بنابراین یکسان سازی آموزش در همه زمینه ها مورد توجه است. البته نتیجه 

گیری از این برنامه شاید حداقل دو سال زمان نیاز داشته باشد اما ملاک عمل قرار گرفته است.
ملک همچنین در مورد فعالیت های انجام شــده در زمینه استعدادیابی هم توضیح داد و گفت: 
تقریبا از خردادماه فعالیت های اســتعدادیابی را آغاز کردیم و در مراحل مختلف پیگیری شــد 
طوریکه امروز ۱۵۰ تا ۱۶۰ نفر در ردده های ســنی مختلف اســتعدادیابی شــده اند. طی دو 
ماه گذشــته تمرکزمان برای اســتعدادیابی روی متولدین ۸۵ تا ۸7 بوده است. مرحله نخست 
استعدادیابی را تمام کرده ایم و حالا باید وارد مرحله دوم شویم در عین اینکه به استعدادپروری 
به عنوان بخش مهم دیگر این برنامه توجه داریم. باید در طول سال برنامه ویژه برای استعدادها 

داشته باشیم تا نتیجه لازم به دست بیاید.

محمود رضایی   |    رئیس مرکز وکلا و کارشناسان رسمی قوه قضائیه گفت: قرارداد ویلموتس را دیده ام، در آن نوشته شده اگر از ایران هم برود 
تا زمانی که تیم نداشته باشد باید به او پول بدهند، یعنی ترکمنچای هم این شکل بسته نشده است.

پیش بینی بزرگ رافت از قهرمانی پرسپولیس در لیگ برتر
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس در حالی که چهارده هفته به پایان 
لیگ برتر باقی مانده، می گوید این تیم به طور ۱۰۰ درصد قهرمان لیگ 

خواهد شد.
پایان رافت درباره شرایط پرسپولیس پیش از دیدار برابر فولاد در هفته 
هفدهم لیگ برتر فوتبال ایران اظهار کرد: پرسپولیس شرایط خوبی را 
دارد و با پنج امتیاز اختلاف نسبت به تیم دوم جدول، صدرنشین است. 
پرسپولیس از ابتدای فصل برای کسب عنوان قهرمانی کار کرده و الان 

هم صدرنشین است و در نهایت هم ۱۰۰ درصد قهرمان خواهد شد.
 نکته مهم این است که پرسپولیس شرایط خوبی فعلی را حفظ کند و با همین 

 روند ادامه بدهد. اینکه تیم به برد و بازی های خوب عادت کند، بسیار اهمیت دارد. آقای گل محمدی به خوبی تیم را مدیریت کرده تا به شرایط خوب برسد و
 کارش را ادامه بدهد.این مهاجم سابق پرسپولیس در ادامه با بیان اینکه در نبود لوکادیا پرسپولیس روند خوبش را در گلزنی دنبال کرده است 
گفت: الان نکته مهم نتیجه گیری پرســپولیس اســت و با عملکردی که در زمین دارد، تیم صدرنشین است و نتیجه می گیرد. با وجود اینکه 
پرسپولیس مهاجم هدف نداشت، بازیکنان دیگر آمدند و گلزنی کردند تا روند خوب پرسپولیس ادامه داشته باشد. به نظرم شرایط حال حاضر 
پرسپولیس جای نگرانی ندارد.وی در ادامه درباره اینکه چرا مهدی عبدی نتوانست شرایط خوبی را در این فصل تجربه کند، گفت: گاهی بازیکنی 
فصل خوبی را پشت سر نمی گذارد. فوتبال همین است. گاهی بازیکن زحمت می کشد اما به شرایط خوب نمی رسد. بازیکن باید صبر داشته باشد 

و تمرین کند تا به شرایط خوب برسد. مهدی عبدی جوان است و نباید ناامید  شود.
رافت  با تاکید بر اینکه پرسپولیس نیاز به جذب مهاجم دارد گفت: با توجه به اینکه مهدی عبدی شرایط خوبی را  در این فصل ندارد و از طرف 
دیگر دیاباته هم یک بازی انجام می دهد و سه بازی مصدوم است، پرسپولیس برای ادامه دادن روند خوبش در این فصل نیاز به جذب یک مهاجم 
دیگر دارد. شنیده ایم مذاکره با یک مهاجم برزیلی در جریان است و امیدوارم به زودی یک مهاجم خوب به پرسپولیس بیاید. بالاخره تیم باید 

در ادامه فصل در جام  حذفی هم بازی کند و قطعا نیاز به یک مهاجم خوب دارد که به تیم کمک کند.
وی درباره مصاف پرسپولیس و سپاهان در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی گفت: سپاهان رقیب مستقیم پرسپولیس برای کسب عنوان 
قهرمانی در لیگ است و حالا دو تیم باید در جام حذفی هم به مصاف هم بروند. قطعا کار سخت است. بازی برابر سپاهان در اصفهان کار سختی 
است اما پرسپولیس قطعا برابر این تیم هم بازی خوبی را به نمایش خواهد گذاشت.پیشکسوت تیم فوتبال پریسپولیس در پایان درباره مصاف 
این تیم برابر فولاد در هفته هفدهم لیگ برتر اظهار کرد: فولاد تیم بسیار خوبی است که در زمین خود برابر رقبا بسیار خوب کار می کند. این 

دیدار قطعا برای پرسپولیس سخت خواهد بود اما امیدواریم با کسب نتیجه همراه شود.

وزارت ورزش پیگیر پرونده یکی از مدیران فدراسیون فوتبال شده که در 
کمیته اخلاق در دســت بررسی است؛ پرونده ای که ظاهرا ابعاد تازه تری 

پیدا کرده و شامل ارکان اصلی تر فدراسیون هم می شود.
 هفته گذشــته بود که خبر بررســی پرونده یکی از مدیران فدراسیون 
فوتبال در کمیته اخلاق این فدراسیون با اتهام تخلف مالی در خبرگزاری 

مهر منتشر شد. )این لینک(
موضوع اصلی ایــن پرونده، ابهامات مالی و وصول نشــدن درآمدهایی 
اســت که فدراســیون پیش از ســفر به اتریــش و برگــزاری دو بازی 
 تدارکاتی مقابل اروگوئه و سنگال در مهرماه و قبل از شروع جام جهانی 

وعده آن را داده بود.
طبق قرارداد فدراسیون با شرکت اتریشی قرار بود ایران از این دو مسابقه از بلیت فروشی، پخش زنده بازی و تبلیغات محیطی مبلغی در حدود 
۸۰۰ هزار دلار به دست بیاورد اما در نهایت پس از پرداخت ۴۰۰ هزار دلار از سوی فدراسیون، تنها مبلغ ۱۵۰ هزار دلار از شرکت مذکور به 

حساب فدراسیون واریز شده است.
نامشخص بودن وضعیت ۶۵۰ هزار دلار باقیمانده از این شرکت و سفر مشکوک مدیر مربوطه فدراسیون فوتبال به آلمان پس از اردوی اتریش 

باعث شد تا کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال برای بررسی ابهامات وارد کار بشود.
همانطور پیش از این گزارش داده بود، فشارهای مختلفی به کمیته اخلاق برای مختومه کردن این پرونده از سوی برخی افراد وارد شده است 

اما شواهد جدید نشان می دهد ابعاد پرونده بزرگ تر از آنچیزی است که قبلًا به آن پرداخته شده است.
پیگیری های حاکی اســت اتهامات این مدیر تنها مربوط به پرونده بازی های تدارکاتی با ســنگال و اروگوئه نیست و پرونده های دیگری هم از 

قراردادهای مالی مختلف برای این عضو فدراسیون فوتبال مفتوح است.
علاوه بر این، پای بعضی دیگر از مدیران و ارکان اصلی فدراسیون هم به این پرونده ها باز شده است تا مشخص بشود اتهام فساد در فدراسیون 

مختص یک مدیر و یک بخش نیست.
این موضوع باعث شده تا وزارت ورزش هم پیگیر این پرونده ها و جلسات کمیته اخلاق بشود و در جریان اتفاقاتی که در فدراسیون فوتبال رخ 

داده، قرار بگیرد.
این تنها پرونده مهم باز در کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال نیست. دو روز پیش بود که یونس اسدی مقدم رئیس این کمیته از تشکیل کارگروهی 

با حضور کمیته اخلاق، حراست و افسر حفاظت از کودکان کمیته پزشکی برای رسیدگی به اتفاقات مدرسه فوتبال در مشهد خبر داد.

ورود وزارت ورزش به پرونده ۶۰۰ هزار دلاری فوتبال

نشست خبری رئیس مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران 
خانواده قوه قضاییه از ساعت ۱۰:3۰ در محل مرکز وکلا، کارشناسان 

رسمی و مشاوران خانواده قوه قضائیه برگزار شد.
حســن عبدلیان پور، رئیس مرکز وکلا، کارشناســان رسمی و 
مشاوران خانواده قوه قضائیه در این نشست خبری نخستین المپیاد 
ورزشــی وکلا و کارشناسان مرکز اظهار داشت: المپیادهای صنفی 
ورزشی از سالیان قبل در رشته های مختلف سابقه داشته اما در جامعه 
حقوقی تاکنون رخ نداده و این اولین بار است که با حضور بانوان و 
آقایان وکیل، کارشناس و کارمندان مرکز و قوه برگزار می شود. شغل 
وکالت و کارشناسی از مسائل سخت است و حجم بسیار زیادی از 

پرونده های قضایی در این شغل وجود دارند.
وی افزود: مدل افراد مرکز ما این گونه اســت و کار سختی هم 
هست. یک وکیل با باری از داشته های این چنینی به خانه برمی گردد. 
برای پر کردن اوقات فراغت، آموزش و مطلع سازی، شناسایی نخبگان 
و ترویج منش پهلوانی و عدالت در ورزش هدف گذاری این المپیاد 
را کرده ایم. همین که کارشناســان برای مدتی از این فضای سخت 
قضایی دور شــوند و وارد فضای ورزشی شوند، هدف مهم ماست تا 

توسعه دیپلماسی ورزشی را هم در ادامه داشته باشیم.
عبدلیان پــور درباره رویداد ورزشــی وکلا که به صورت المپیاد 
برگزار خواهد شــد گفت: در ســال آینده به شکل ملی و در سطح 

تمام نهادهای حقوقی و کارشناسی این مسابقه را برگزار خواهیم کرد. در سال آینده می خواهیم به 
سمت بین المللی شدن این المپیاد برویم چون ورزش باعث نزدیک تر شدن اقوام و ملت ها می شود. 
در ادامه این نشست خبری عباس هادی زاده، سرپرست کمیسیون ورزش مرکز نیز درباره جزئیات 
این المپیاد عنوان داشت: مسابقات ما چند سالی برگزار شده اما فقط در بحث فوتبال و فوتسال بوده.

 امسال تصمیم بر اهمیت بیش تر شده و طی مدت کوتاهی برنامه ریزی کوتاه و بلندمدت داشتیم. 
فوتســال، والیبال، پینگ پنگ، دارت و شطرنج را برای مسابقات داخل سالن در همین زمستان و 

برنامه ریزی کردیم در شهر مشهد و در سالن شهید بهشتی برگزار کنیم.
 ۲۵ استان برای این مسابقات اعلام آمادگی کردند و برای نخستین بار شاهد شرکت خانواده ها 
هم هستیم که از مجموع ۶۰۰ شرکت کننده، ۱۵۰ زن در مسابقات هستند. از ۶ بهمن این مسابقات 
برگزار خواهد شــد و در سال آتی برنامه مسابقات بومی-محلی برای استعدادیابی استانی داریم. 
فوتبال، شنا، تیراندازی، کاراته و کشتی را برای سال آینده پیش بینی کرده ایم و امیدواریم در سال 

۱۴۰3 به بحث بین المللی برسیم.
وی تصریح کرد: چون اولین المپیاد ماست و باید استارت داشته باشیم و این که مشغله وکلا 
زیاد است، این رشته ها را انتخاب کردیم تا برای شروع ورزش با رشته های سبک و پراستقبال پیش 
برویم. عمومیت داشتن این رشته ها مدنظر ما بوده و به خاطر سرما می بایست در سالن مسابقات را 

برگزار کنیم. این نیست وکلا فارغ از ورزش باشند، ما مقام ها و فعالیت ها داریم.
 ما یک تیم فوتبال استانی به مسابقات جهانی وکلا اعزام کرده ایم و می خواهیم این پیش رفت ها 

را بیش تر کنیم. 
عبدلیان پور در پاسخ مبنی بر این که برآورد هزینه مرکز برای المپیاد چه بوده، تصریح داشت: 
هر چه به امر ورزش و تن درســتی جامعه بپردازیم، ســرمایه گذاری کرده ایم. با توجه به این که از 
امکانات قوه قضائیه مثل هتل ها و سالن های آستان قدس رضوی در مشهد استفاده می کنیم، بخشی 
از هزینه ها را هم خود اعضا پرداخت می کنند و هزینه ها در حدی نیست که نگران کننده باشند. 
با مبالغ خیلی کمی این کار را انجام داده ایم تا با حداقل هزینه، حداکثر برداشت را داشته باشیم.

وی پیرامــون الزام به برگزاری این المپیاد عنوان کرد: یکی از کارهایی که در دوران توســعه 
مرکز ما رخ داده، بحث برنامه محوری بوده و مدیریت محور نیستیم. این المپیاد چه من باشم و چه 
نباشم، حتما برگزار خواهد شد و ادامه خواهد یافت. هم وکلا و هم کارشناسان ما اقشار آسیب پذیر 
مالی نیستند ولی باید وضعیت جسمانی را هم درنظر بگیریم. درصدد ورزش حرفه ای نیستیم و 
می خواهیم ورزش صنفی را برای نشاط جامعه داشته باشیم. دنبال گردهمایی خانوادگی هستیم.

رئیس مرکز وکلا، کارشناســان رســمی و مشــاوران خانواده قوه قضائیه در خصوص رابطه 
همکاری مرکز با وزارت ورزش و جوانان برای ورود به پرونده هایی مانند ویلموتس گفت: قرارداد 
مــارک ویلموتس را خودم دیده ام، در این قرار نوشــته اند، اگر از ایران هم برود تا زمانی که تیم 
نداشته باشد باید به او پول بدهند. یعنی ترکمنچای هم این شکل بسته نشده! یک بچه قرارداد 
می بســت از این بهتر می شــد. وی افزود: فردا با ســجادی وزیر ورزش جلســه دارم و باید رشته 
تخصصی وکالت ورزشــی را داشته باشیم. ســال آینده اولین گروه فارغ التحصیلان این رشته را 
داریم. هر روز با  شکایت بازیکنان خارجی مواجه هستیم و این موضوع فقط در خصوص استقلال 
و پرســپولیس نیست. باشــگاه های شهرســتانی ما نیز با این پرونده ها مواجه هستند. بازیکنان 
 خارجــی مبالغ هنگفتی مطالبه و در بیشــتر موارد نیز دریافت می کننــد. به دنبال ایجاد  تعامل

 هستیم تا باشگاه های ما وکیل ورزشی به خصوص در زمینه عقد قرارداد بین المللی داشته باشند. 
وکیل باشــگاه بزرگ اســتقلال که من هم خیلی دوستش دارم، از وکلای ماست. با ورزش بیگانه 

نیستیم و تعامل خیلی خوبی داریم.
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 در هیچ زمینه ای المپیکی فکر نمی کنیم
سرمربی سابق تیم ملی کشتی آزاد در ادوار مختلف تاکید کرد: هر چه دانش و تجربه مربیان تیم ملی بیشتر باشد به سود سرمربی تیم ملی برای کسب نتیجه خواهد بود.

منصور برزگر، درباره وضعیت تیم ملی کشتی آزاد ایران برای کسب نتیجه در رقابت های قهرمانی و کسب سهمیه المپیک پاریس، اظهار کرد: غیبت یا حضور روس ها در رقابت های قهرمانی جهان و پس از آن المپیک پاریس مشخص نیست و ما نمی دانیم تکلیف حضور روس ها در این ۲ 
رویداد به چه صورتی است. قطعا این موضوع تاثیر زیادی در نحوه کسب نتیجه ملی پوشان ما خواهد داشت.

سرمربی اسبق تیم ملی کشتی آزاد، افزود: ما در هیچ زمینه ای المپیکی نیستیم و المپیکی فکر نمی کنیم. یک سرمربی باید حداقل ۴ سال برای کسب نتیجه در المپیک زمان داشته باشد. در حال حاضر باید این فرصت به کادر فنی داده شود تا عملکرد کشتی آزاد را در المپیک ببینیم 
و سپس درباره وضعیت کشتی آزاد و تیم ملی قضاوت کنیم.
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یک شرکت انگلیســی از تولید هواپیمای 
هیبریــدی تازه ای خبــر داده که دارای ملخ 
نیز هست و با یک بار شارژ قادر به طی کردن 

1300 کیلومتر راه است.
شــرکت  نیواطلــس،  از  نقــل  بــه   
آرک ارو سیســتمز، هواپیمــای هیبریــدی 
 جدیــد خــود را کــم هزینه و بــا آلایندگی 
بســیار اندک توصیف کرده که برای مسافرت 

بسیار مناسب است.
این هواپیمای کوچــک که لینکس پی 9 
نام دارد، از نظر برد، سرعت و هزینه عملیاتی 
مــی تواند با هلیکوپتر رقابــت کند. بدنه این 
هواپیما ترکیبی از هواپیمای عادی، هلیکوپتر 
و هواچرخ است؛ یک طرح کامل ترکیبی با وزن 
تنها 1930 کیلوگرم و دارای یک کابین 9 نفره 
که کاملًا شبیه هلیکوپتر است، اما دارای یک 
بال اصلی باریک به طول 12.6 متر نیز هست 
که با یک بال در دم و باله های بزرگ تکمیل 

می شود.
پره های بالایی 13 متری کاملا قابل کنترل 
است و در این محصول از یک موتور الکتریکی 
برای چرخاندن سریع پره بالایی برای برخاستن 
و فرود عمودی استفاده می شود تا هواپیما برای 
بلند شدن از زمین به سرعت کافی دست یابد.

حداکثر سرعت این هواپیما 370 کیلومتر 
در ساعت است. موتورهای توربو 370 کیلوواتی 
مزیت دیگر این هواپیما اســت. این موتورها با 
پیل یا سلول سوختی هیدروژنی کار می کنند. 
در صورت حمل 600 کیلوگرم سوخت، برد این 

هواپیما به 1300 کیلومتر می رسد.
هزینه هر ســاعت پرواز این هواپیما 505 
دلار در ساعت است که نسبت به هلیکوپترهای 

مشابه 40 درصد کاهش نشان می دهد.

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: محمود عابدی شمس آبادی
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بصری گیج کننده و بسیار گرانقیمت هستند. این لباس ها 
به گونه ای طراحی شده اند که سیستم های تشخیص چهره 
هوش مصنوعی را فریب می دهند؛ به طوری که سیستم های 
یادگیری ماشینی فکر می کنند کسی که لباس را پوشیده 

یک حیوان است، نه یک انسان.
دلایل زیادی برای این موضوع وجود دارد که چرا افراد 
مایل نیستند توســط فناوری تشخیص چهره گسترده 
ردیابی شــوند. تصور بیشــتر مردم این است که اکنون 

دولت ها در سراســر جهان به سیســتم هایی دسترسی 
دارند که می توانند آنها را به ســادگی با استفاده از فیلم  
دوربین های نظارتی شناســایی کنند و مشخصات آنها را 
بدانند. حتی در کشورهایی که دولت ها سوگند یاد کرده اند 
از تشخیص چهره برای چنین منظوری استفاده نخواهند 
کرد، این فناوری به اندازه ای در دسترس شرکت ها است 
که می توانند و از آن برای هدف قرار دادن مردم در تبلیغات 

استفاده کنند.

یک شرکت ایتالیایی، لباس هایی با طراحی شلوغ ارائه 
داده اســت که می توانند هوش مصنوعی را در تشخیص 

چهره افراد بدون ماسک فریب دهند.
 »Capable« بــه نقل از نیو اطلس، شــرکت ایتالیایی 
لباس هــای بافتنی  پنبه ای را ارائه داده اســت که از نظر 

فریب هوش مصنوعی در تشخیص 
چهره با لباس های پر زرق و برق

8

پیش بینی قیمت طلا برای 
روزهای آتی

با بروز انتظارات پیرامون افزایش ملایم نرخ بهره توسط 
فدرال رزرو در ماه فوریه، قیمت طلا امروز از بالاترین سطح 

روزانه به رقم 1932 دلار کاهش یافت.
به گزارش پایگاه خبری  هیچ یک، سایت »اف ایکس 
اســتریت« در یادداشتی به بررسی نوسانات فلز زرد امن 
پرداخــت و روند آتی آن را اینگونه بررســی کرد: قیمت 
طلا )XAU/USD( در اوایل صبح روز سه شنبه در اروپا، از 
بالاترین حد روزانه به 1932 دلار سقوط کرد. در این بین، 
در بحبوحه ی عملکرد نه چندان پویای بازار که ناشی از 
فقدان داده ها و رویدادهای اصلی است، و همچنین عدم 
وجود معامله گران چینی و مذاکرات فدرال رزرو، قیمت 
شمش به آخرین چالش های موجود، واکنش نشان می دهد.
بازارهای معاملاتی ایالات متحده در انتظار چه 

گزارش هایی هستند؟
از سوی دیگر، سرفصل هایی که رویارویی ایالات متحده 
با چین بر ســر روابط شــرکت ها را به تصویر می کشد، 
ارزیابی همه جانبه ای برای ریسک پذیری تلقی می شود. 
گفتنی است مذاکرات پیرامون سقف بدهی آمریکا در سنا 
می تواند در همین راستا باشد.لازم به ذکر است که افزایش 
انتظارات تورمی ایالات متحده، مطابق با نرخ تورم سربه سر 
10 ســاله و 5 ساله از داده های فدرال رزرو سنت لوئیس 
)FRED( برای سومین روز متوالی، به 2.28 درصد افزایش 
یافت و علاوه بر آنکه توجیهی برای اظهارات تندروانه ی 
فدرال رزرو قبل از دوره ی خاموشــی است، احساسات را 

نیز به چالش می کشد.
انتظارات تورمی

متعاقب آن، گزارش هایی از شــاخص پیشرو هیئت 
کنفرانــس ایالات متحده برای ماه دســامبر، به خطوط 
داده های ضعیف قبلی ایالات متحده ملحق شد و کاهش 
ترس از تورم در بزرگترین اقتصاد جهان را منعکس کرد که 
به نوبه ی خود، نشان دهنده ی نیاز کمتر فدرال رزرو برای 
رفتار تندرو در فوریه است. شایان ذکر است که بازیگران 
بــازار انتظار افزایش ملایم تر نرخ بهره فدرال رزرو در ماه 
فوریه و تغییر رویکرد سیاست پولی پس از آن را دارند که 
به نوبه ی خود عاملی تأثیرگذار بر دلار آمریکا است.در کنار 
این ها، اولین آمار داده های فعالیت ژانویه از ژاپن، استرالیا 
و نیوزلند، نتایج مثبتی به همراه داشت که به نوبه ی خود 
ترس از رکود در حال پیشروی را خنثی کرد، اما نتوانست 

انگیزه ی الهام بخشی برای خریداران طلا ایجاد کند.
 S&P در دل این ســناریوها، مقاومــت معاملات آتی
500 در پی رشدهای وال استریت به چشم می خورد که 
از بالاترین سطح شش هفته ای، که در روز گذشته ثبت 
شده بود، عقب نشینی کرد و در نهایت به 4030 الی 35 
رســید. علاوه بر آن، بازدهی اوراق قرضه 10 ســاله و دو 
ســاله ی خزانه داری ایالات متحده با کاهش حدود 3.51 
درصدی و 4.21 درصدی تا زمان انتشار، حرکت بازیابی 
سه روزه ی فوری را به ثبت رساند.با نگاهی به آینده، پیش 
از اولین گزارش شاخص های PMI جهانی S&P در ژانویه و 
تولید ناخالص داخلی )GDP( سه ماهه ی چهارم، قیمت طلا 
ممکن است در بحبوحه ی روحیه ی محتاطانه معامله گران، 

شاهد عقب نشینی باشد.
تحلیل تکنیکال قیمت طلا با توجه به نمودار 

قیمت
بررسی نمودار حاکی از آن است که قیمت طلا از خط 
بــالای مثلث صعودی هفتگی کاهش یافت، زیرا فلز زرد 
افزایــش حدود 1940 دلار در روز را تجربه کرد. علاوه بر 
آن، حرکت عقب نشینی نیز از کاهش سوگیری صعودی 
)RSI(و عقبگرد شــاخص قدرت نسبی )MACD( مکدی

حمایتی دریافت می کند.
در نتیجه، قیمت طلا )XAU/USD( احتمالاً به ســمت 
تلاقی حمایت 1920 دلاری کاهش می یابد که شــامل 
میانگین متحرک 100 ساعته )HMA(، خط حمایت مثلث 

اعلام شده و خط مقاومت قبلی از ژانویه است.
شایان ذکر است که گرچه ضعف قیمت طلا برای عبور 
از 1920 دلار امری بدیهی اســت، اما در مسیر شکستن 
آســتانه ی 1900 دلاری، درنگی وجود نخواهد داشت و 
در عین حال پایین ترین قیمت ماهانه ی 1825 دلاری را 
 )XAU/USD( به عنوان توقف بعدی برای خرس های طلا
برجسته خواهد کرد.از طرف دیگر، عبور صعودی از مانع 
1940 دلاری می تواند به سرعت قیمت طلا را به سمت 
گسترش فیبوناچی )FE( 61.8 درصدی حرکات فلز بین 

12 تا 23 ژانویه، نزدیک به 1952 دلار سوق دهد.

دلار  44.050

یورو 48.600

پوند  55.500

درهم  12.250

لیر  2.380

سکه  تمام  24.610.000

سکه نیم  14.300.000

سکه ربع  10.050.000

سکه یک گرمی  5.100.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

یانگ و سونگ بر اساس تجزیه 
و تحلیل خود از امواج لرزه ای 
ناشی از زمین لرزه های مشابه 

که قدمت آنها به دهه 1960 
بازمی گردد؛ گفتند که به نظر 

می رسد چرخش هسته داخلی 
بین سال های 2009 تا 2020 

متوقف شده و حتی می تواند 
مقدار کمی معکوس شود.

مطالعه جدید نشان می دهد که هسته داخلی زمین ممکن 
است چرخش خود را متوقف و سپس معکوس کرده باشد.

 به نقل از هیل، ناسا توضیح می دهد در اعماق مرکز زمین، 
هسته داخلی وجود دارد که تقریباً 746 مایل را در بر می گیرد 
و عمدتاً از آهن خالص و جامد تشکیل شده است. اگرچه ما 
مدت ها معتقد بودیم و تحقیقات نشان داده که هسته داخلی 
می چرخد اما مطالعه جدید نشان داد که شاید چرخش خود 

را متوقف و حتی معکوس کرده باشد.
هسته بیرونی مایع که هسته داخلی را احاطه کرده باعث 
ایجاد میدان مغناطیسی زمین می شود. به گفته ناسا، با حرکت 
آهن و نیکل مذاب در هســته بیرونی، جریان های الکتریکی 
ایجاد و منجر به میدان مغناطیسی می شود. Nature توضیح 
می دهد که هســته بیرونی به هسته داخلی اجازه می دهد تا 

خود به خود بچرخد.
اگرچه دانشــمندان نمی توانند به طور مستقیم هسته را 
ردیابی کنند، اما می توانند امواج لرزه ای ناشی از زمین لرزه ها 

و آزمایش های سلاح هسته ای دوران جنگ سرد را با رسیدن 
به هسته تجزیه و تحلیل کنند. این همان کاری است که »یی 
یانگ« و »ژیائودونگ ســونگ« زلزله شناسان دانشگاه پکن، 
 Nature Geoscience برای تحقیــق جدید خود که در مجله

منتشر شده انجام دادند.
یانگ و سونگ بر اساس تجزیه و تحلیل خود از امواج لرزه 
ای ناشی از زمین لرزه های مشابه که قدمت آنها به دهه 1960 
بازمی گردد؛ گفتند که به نظر می رسد چرخش هسته داخلی 
بین سال های 2009 تا 2020 متوقف شده و حتی می تواند 

مقدار کمی معکوس شود.
احتمالاً این اولین باری نیست که هسته درونی ما متوقف 
می شود. در عوض، آنها معتقدند این تغییر با بازگشت تدریجی 
هسته داخلی به عنوان بخشی از یک نوسان تقریباً هفت دهه 
مرتبط است. به گفته یانگ و سونگ، نتایج مطالعه آنها همچنین 
حاکی از واژگونی دیگر یا کاهش سرعت چرخش در اوایل دهه 
1970 است.زلزله شناسان گفتند که یافته های آنها )تغییر در 

سرعت حرکت امواج لرزه ای از هسته داخلی( با تغییرات در 
چندین مشاهدات ژئوفیزیکی دیگر، به ویژه طول روز و میدان 
مغناطیسی، همزمان است؛ که هر دو مناطقی هستند و تحت 

تأثیر حرکت هسته داخلی قرار می گیرند.
در حالی که تغییرات معتبر هســتند، شاید آنچه یانگ و 
سونگ یافتند دقیقاً همان چیزی نباشد که در اعماق سیاره 
ما اتفاق می افتد. جان ویدال، اســتاد علوم زمین در دانشگاه 
کالیفرنیای جنوبی که در این مطالعه شرکت نداشت، به چند 
ایده در مورد هســته زمین به وال استریت ژورنال اشاره کرد. 
این شامل تئوری هایی است که نشان می دهد هسته داخلی 
چرخش خود را بیشــتر از 70 سال تعیین شده توسط یانگ 
و ســونگ معکوس کرده و اینکه چرخــش آن در اوایل دهه 
دوهزار متوقف شــد.ویدال اخیراً مطالعه ای را انجام داده که 
نشان می دهد هســته داخلی بین سال های 1969 تا 1974 
چرخش خود را تغییر داده و به نظر می رســد هر شش سال 

یک بار چند کیلومتر در نوسان است.

مطالعات نشان می دهد که شامپانزه های جوان ریسک پذیرتر از شامپانزه های مسن هستند.
 به نقل از دیلی میل، والدین نوجوانان ممکن است با سرکش بودن آنها آشنا باشند اما اکنون 

مطالعه ای جدید نشان می دهد که تنها نوجوانان انسان نیستند که طغیان می کنند.
محققان دانشگاه »میشیگان« نشان داده اند که شامپانزه های نوجوان نیز ریسک پذیری بیشتری 

دارند و بیشتر از شامپانزه های مسن  پرخاش می کنند.
در این مطالعه به بررسی 40 شامپانزه نیمه آزاد و وحشی از پناهگاه شامپانزه چیمپونگا در 

جمهوری کنگو پرداخته شد.
الکساندرا روزاتی محقق اصلی این مطالعه و استاد روانشناسی و انسان شناسی در دانشگاه 
میشیگان، می گوید: شامپانزه های نوجوان به نوعی با طوفان روانی مشابه نوجوانان انسان روبرو 

هستند.
شامپانزه ها می توانند تا 50 سال عمر کنند، بنابراین سال های نوجوانی آنها بین سنین هشت 
تا 15 سالگی است.شامپانزه ها نیز مانند انسان ها در طول سال های نوجوانی تغییرات سریعی در 
سطح هورمون ها دارند که باعث می شود دوستی های جدیدی با همسالان خود برقرار کنند و علاوه 
بر آن هورمون ها باعث افزایش پرخاشگری و رقابت برای کسب موقعیت اجتماعی در آنها می شود.

در این مطالعه که در مجله »Experimental Psychology: General« منتشــر شــده است، 
دو آزمایش پاداش غذایی بر 21 شامپانزه نر و 19 شامپانزه ماده در سنین مختلف انجام شد.

شامپانزه ها برای دریافت خوراکی باید داوطلبانه در تعدادی بازی شرکت می کردند.
یک ظرف پر از بادام زمینی بود. بادام زمینی غذایی است که شامپانزه ها تا حدودی دوست 
دارند. در حالی که در ظرف دیگر یک غذای ناپسند به طور مثال یک تکه خیار یا یک غذای 

مورد علاقه برای مثال یک تکه موز پنهان شده بود.
در این بازی شامپانزه ها می توانستند با خیال راحت ظرف بادام زمینی را بردارند یا شانس 

خود را به امید پیدا کردن موز امتحان کنند.
این آزمایش چندین بار انجام شــد و طی آن محققان واکنش های احساسی شامپانزه ها و 
همچنین صدای آنها را ضبط کردند. این صداها شامل صدای ناله، جیغ، کوبیدن روی میز یا 

خاراندن خود بود. نمونه های بزاق نیز برای ردیابی سطح هورمون ها برداشته شد.
نتایج نشــان داد که شامپانزه های نوجوان بیشتر از شــامپانزه های بالغ ریسک می کنند. 
شامپانزه های جوان به رغم انتخاب پر ریسک تر واکنش منفی مشابه شامپانزه های بالغ نسبت 

به دریافت خیار نشان دادند.

چرخش هسته زمین متوقف شده است

شامپانزه های جوان ریسک پذیرتر از مسن ها هستند

تولید هواپیمای هیبریدی با 
برد 1300 کیلومتر

 کمبود خواب 
چگونه بر سلامتی 
تاثیر می گذارد

کمبود یا اختلال خواب 
جدی  معضلات  از  یکی 
اگر  است.  امروز  جوامع 
به اندازه کافی نمی توانید 
کنید  مدیریت  را  خواب 
و در حــال جدال با مغز 
بدانید  باید  هســتید، 
در معــرض خطر جدی 
گرفته اید.  قرار  سلامت 
این معضل عوارض مخرب 
زیادی برای افراد دارد که 
به  اینفوگرافیک  این  در 
برخی از مهمترین آن ها 

اشاره شده است.

  اینفوگرافیک
چین قطاری با آلایندگی صفر راه اندازی 
کرده که با اســتفاده از سلول های سوختی 
هیدروژنــی و با اســتفاده از ابرخازن ها کار 

می کند.
 بــه نقل از نیواطلــس، قطار چهار واگنی 
هیدروژنــی ســاخت چین قــادر به حرکت 
 با ســرعت 160 کیلومتر در ســاعت اســت

و ســریع ترین قطار هیدروژنی تولید شده تا 
به امروز است.

این قطار که به طور مشترک توسط شرکت 
دولتی صنعتی CRRC و شرکت ترانزیت ریلی 
چنگدو ســاخته شده، اولین قطار مسافربری 
با نیروی هیدروژنی در چین اســت که بردی 
معادل 600 کیلومتــر دارد و چیزی جز آب 
در محیط منتشر نمی کند. قابلیت رانندگی 
خودران، ســازگار با فناوری مخابراتی نسل 
پنجم، راه اندازی، توقف و بازگشــت خودکار 
به محل توقــف از جمله قابلیــت های این 

قطار است.
آلمان در این نوع امور پیشــتاز است و از 
سال گذشته حدود 14 قطار آلستوم با سوخت 
هیدروژنی را به خدمت گرفته است. قطارهای 
آلمانی با سرعت حدود 140 کیلومتر در ساعت 
حرکت می کنند، اما برد بسیار بیشتری دارند 

که به 1000 کیلومتر می رسد.
در حالی که ژاپن و کره با تبلیغات فراوان 
به دنبال هیدروژن سبز به عنوان راه حل در 
عرصه حمل و نقل هستند، آخرین آمار نشان 
می دهد چین در استقرار واقعی ایستگاه های 
ســوخت گیری هیدروژن پیشتاز است. فقط 
کمی بیش از 1000 ایستگاه سوخت گیری 
هیدروژنی در جهان وجود دارد که حدود یک 

سوم آنها در چین هستند.

راه اندازی سریع ترین قطار 
هیدروژنی با سرعت 160 

کیلومتر بر ساعت
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